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Vállalatunk IV. ötéves tervéről

Többet, jobbat, olcsóbban!
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V A IV. ötéves terv végére 30 százalékkal töb- 
bet és 15 százalékkal olcsóbban termel vál

lalatunk. Ezen eredményt öt év alatt egyenletes fej
lődéssel kell elérni. A produktív létszám a terv sze
rint változatlan marad. Távirati stílusban így jelle
mezte vállalatunk új ötéves tervét Mátrai elvtárs mű
szaki igazgatóhelyettes a vállalat propagandistái
nak tartott előadásában. Az előttünk álló feladatok 
megismerése előtt pillantsunk vissza az elmúlt idő
szak problémáira és eredményeire.

Problémák és eredmények

A szakszervezeti választások tapasztalatai

Kérdések — válaszok - intézkedések
Az elmúlt hetekben, hó

napokban tartották válla
latunk különböző munka
helyein, üzemrészeknél és 
az üzemekben a szakszer
vezeti választásokat. A 
szakszervezeti tagság bát
ran, őszintén és nyíltan 
mondott véleményt szak- 
szervezeti szervei és a 
tisztségviselők munkájáról. 
Az elismerő vélemények 
mellett felvetődtek olyan 
észrevételek, vélemények 
és javaslatok, amelyek az 
üzemi szakszervezeti szer
vek hatáskörét meghalad
ták, így azokban vállalati 
szintű intézkedések váltak 
és válnak szükségessé. A 
választási ciklus időszaka 
alatt jónéhány észrevétel, 
javaslat már megoldódott, 
illetve megvalósulás alatt 
áll. Ezek közül néhány kér
désről szeretném tájékoz
tatni dolgozóinkat.

— Kérték, hogy az urán
városi lakótelepnek legyen 
éjszakai ügyeletes orvosa. 
A kérés teljesült, az urán
városi új SZTK rendelő- 
intézetben tartanak éjsza
kai ügyeletet.

— Az új SZTK-ban levő 
üzemorvosi szolgálatnál 
szabad szombatokra is kér
tek rendelést. Ez a kére
lem is megvalósult. A kö
vetkező helyeken van ren
delés: röntgen 8—12 órá
ig; sebészet: 7—10 óráig; 
belgyógyászat: 7—10 óráig; 
fogászat: délelőtt és dél
után; laboratórium: 8—12 
óráig.

— Kérték, hogy a pellér- 
di útelágazáshoz helyezzék 
vissza a fedett váróhelyisé
get. A visszahelyezési en
gedélyt vállalatunk az ille
tékes szervek egyetértésé
vel megkapta. A váróhe
lyiséget a felújítás után 
visszaállítjuk.

— Többen kifogásolták a 
„Hétvirág” kisméretű szap
pan minőségét. Azóta in
tézkedés történt a vállalat 
részéről. A központi raktár 
1971. február 10-től „Hét
virág helyett „Baba” szap
pant ad ki az üzemeknek.

— Javaslat hangzott el, 
hogy a nagycsaládosok mel
lett az egyedül álló gyer
mekes anyák is — ha arra 
rászorultak —, a segélye
zésnél egyforma elbírálás 
alá essenek a nagycsaládo
sokkal. Az újonnan meg
választott vállalati szak- 
szervezeti szervek feladata 
lesz a helyes észrevétel 
megvalósítása, az anyagi 
lehetőségeken belül.

— A nagycsaládos szü
lők, gyermekeinek ingye
nes üdültetését szorgalmaz
ta több hozzászóló. Az üze
mi és vállalati szakszerve
zeti szerveink az elmúlt 
években már több gyerme
ket ingyenesen üdültettek. 
Ennek további szorgalma
zásával egyetértünk és az 
anyagi lehetőségek hatá
rain belül biztosítunk in
gyenes üdülést.

— Kérték, hogy a válla
lati szakszervezeti szervek 
szorgalmazzák, hogy a har
kányi utó-gyógykezelésre

több rászorult dolgozó jut
hasson el. A vállalat üze
mi főorvosával közösen, 
ebben az ügyben az ille
tékes szerveknek a megol
dás lehetőségére javaslatot 
tettünk. Reméljük, sikere
sen megoldódik ez a kére
lem.

— Több dolgozó kérte 
a Szigeti autóbusz-megálló 
létesítését, illetve a városi 
autóbusszal való utazás 
térítésének rendezését. Az 
üzemi autóbusz-megálló lé
tesítése, közlekedési prob
lémák miatt — pl.: balra 
nagy ívben való kikanya
rodás veszélyessége miatt 
—, nem oldható meg. Azok 
a dolgozók, akik városi 
autóbusszal (27-es) az üze
mi autóbuszok végállomá
sára akarnak utazni, egy
ségesen havi 28 forint bér
letjegy térítésben részesül
nek, a kollektív szerződés 
előírása szerint.

—» Elhangzott olyan fel
szólalás is, hogy a dolgo
zókra rákényszerítik az ál
lami biztosítást, a mun
kásjáratokra érvényes bér
letek vásárlásakor. Ahol 
ezt tették, az helytelen volt. 
Mi azonban, javasoljuk, — 
mivel dolgozóink érdeke is 
ezt kívánja —• hogy a biz
tosítást önként vállalják, 
hiszen ez a dolgozó és csa
ládja érdeke is. Sajnos 
volt már olyan szállítási 
baleset vállalatunknál, 
amikor súlyos károsodások 
következetek be, és jól jött 
az az anyagi segítség, amit 
éppen a biztosítás alapján 
kaptak a sérülést szenve
dettek.

— Több területen fog
lalkoztak a hozzászólók te
rületük bérproblémáival — 
pl.: gépkocsivezetők, föld
alatti egyéb állományúak,

külszolgálatot teljesítő ku- 
tató-mélyfúdó üzemi dol- 

I gozók. — Az 1971. évre 
kétszázalékos bérfejlesztés 
tervezete van vállalatunk
nak. Az újonnan megvá
lasztott szakszervezeti ta
nács feladata lesz, hogy az 
igényeket felmérve, a bér- 
feszültségeket sorolva, ki
alakítsa az 1971. évi bér- 
fejlesztési politikai elveket, 
a vállalat vezetésével kö
zösen. Nagyon nehéz fel
adata lesz ez a szakszerve- 

' zeti tanácsnak, hiszen az 
anyagi keretek, lehetőségek 
meghatározottak. Persze ez 
nem azt jelenti, hogy ered
ményes, gazdaságos, terme
lékenyebb munkával ezt 
nem növelhetjük, mint 
ahogy ez 1970-ben történt, 
amikor is a kollektív szer
ződésben rögzített két és 
fél százalékos bérfejlesztés 
helyett, vállalati dolgo
zóink eredményes munká
ja alapján, négyszázalékot 
teljesítettünk.

Tudom, nehéz feladatra 
I vállalkoztam, amikor a fel
szólalásokból néhány ki
emelt problémára a legszé
lesebb nyilvánosságon ke
resztül próbálok őszinte vá
laszokat adni. Van még jó
néhány kérdés, amiben in
tézkedni és válaszolni kell, 
amire egyrészt küldöttér
tekezletünk szóbeli beszá
molójában, illetve az alap
szervezeteken keresztül 
fogjuk válaszunkat megad- 

I ni. Célunk a továbbiakban 
! is, minden felmerülő kér
désre —■ ami a vállalati 
szakszervezeti szervekre 

I tartozik — őszintén, nyíl
tan válaszolni, illetve a 
lehetőségekhez mérten 
megoldásukra intézkedni.

Rácz Gyula
vállalati szb-titkár

Nehézségek voltak bő
ven, főleg az elmúlt ötéves 
terv második felében.. Az 
I. üzem termelése, állan
dóan csökkent, a másik két 
bányaüzem viszont csak ne
hezen tudta e kiesést pó
tolni. A IH-as üzem egy
általán nem volt képes ter
melését fokozni, csak az 
elért szintet tartotta. A 
termelés fokozása a lét
szám növelésével (extenzív 
fejlesztés) 1968-tól kezdve 
már nem lehetséges. Sőt, 
míg régebben az üzemek 
kapacitását az aknaszállí
tás képességei határozták 
meg, ma már a kapacitás 
tervezése az adott létszám
hoz kell, hogy igazodjon.

Bányaüzemeink termelő 
létszáma csökkent, a ter
melés eltolódása a mélyebb 
szintek felé viszont növelte 
a kiszolgálói létszámot. Az 
alkalmazotti állomány ab
szolút száma változatlan 
maradt, de százalékosan 
megnövekedett a produk
tívhoz képest, így az össz- 
üzemi teljesítmény növelé
se szinte megoldhatatlan 
nehézséget jelentett. A mé
lyebb szintekről termelt 
ércek dúsítása a vegyi fel
dolgozásnál jelent problé
mát, mivel az előző évek
hez hasonló hatásfokú dú
sítás csak jóval drágább 
technológiával lehetséges. 
A Kutató-Mélyfúró Üzem
nél a nagyobb mélység 
miatt szintén technológiai 
változás következett. Át 
kellett térni a gyémántko
ronás fúrásra, mely ala
csony termelékenységet és 
magas önköltséget eredmé
nyezett.

Az említett problémák 
mellett legfőbb eredmé
nyünk, hogy a III. ötéves 
tervet — ha szerény mér
tékben is —, de túltelje
sítettük. Megvalósítottuk a 
tárószállítás rekonstrukció
ját (kb. hat kilométer vá
gánycsere). Lényegesen nö
veltük a csilleparkot. Űj 
robbantás technológiát ve
zettünk be, melynek ered- 

' ménye: hosszabb fogás-

NŐNAPI KÖSZÖNTŐ
Haladó hagyománnyá 

vált, hogy március 8-án, a 
Nemzetközi Nőnap alkal
mával ünneplő szóval, né
hány szál virággal köszönt- 
jük a nőket. Nekik szen
teljük a napot. Köszöntjük 
az édesanyát, a feleséget, 
a gyermeket, a munkatár
sat, mindennapi szocializ
must építő életünk segítő
társait.

A köszöntő mellett szá
mot vetünk arról is, hogy 
a nők társadalmi helyzeté
nek, életkörülményeinek 
javítása terén mennyit ju
tottunk előre. Szocializ
must építő társadalmunk 
egyre többet és többet tesz 
a nők helyzetének javítá
sáért, a tényleges egyen
jogúság megvalósításáért. 
E cél megvalósítása érde
kében komoly lépést jelen
tett előre, pártunk központi 
bizottságának elmúlt év 
februári határozata, amely 
a nők helyzetének széles
körű vizsgálata után meg
szabta a legsürgősebb teen
dőket. Sok minden kezd

valóra válni, amiről eddig 
csak beszéltünk, de a gya
korlati megvalósítás késett. 
A feladatok gyáraknál, üze
meknél, intézményeknél a 
sajátos helyzetekből adó
dóan különbözőek. A válla
latok a saját területükön 
vizsgálták felül a Konkrét 
teendőket, így vállalatunk 
pártbizottsága és gazdasági 
vezetői is megszabták azo
kat a feladatokat, amelye
ket a dolgozó nők helyze
tének javítása érdekében 
végre kell hajtani. ...

így a nők éjszakai mű
szakjainak fokozatos csök
kentését, a bérbesorolások
nál a férfi dolgozókkal 
egyenlő munkáért — 
egyenlő bér elvének érvé
nyesítését, a nődolgozók- 
nak fizethető minimális bé
rek meghatározását. Az 
egyedülálló anyák, nagy- 
családosok szociális hely
zetének további javítása, a 
részesedési alapból megfe
lelő keretösszegek biztosí
tásával történik. E célki
tűzéseket következetesen,

nap mint nap és nem kam
pányszerűen kell megvaló
sítani. Erre kötelez ben
nünket a ma még elnyomás 
alatt élő, egyenjogúságuk
ért küzdő nőknek nyújtan
dó politikai segítség is, 
akik példánkból világszerte 
erőt merítenek harcukhoz.

Mindennapos feladatunk
ká tettük a nők helyzeté
vel való törődést, mégis a 
nemzetközi nőnap alkalmá
val megkülönböztetett tisz
telettel adózunk valameny- 
nyi nődolgozónknak, az 

j édesanyáknak, feleségek
nek, leányoknak, hűséges 
élet- és munkatársainknak 
és a világ minden táján 
élő függetlenségükért és a 
haladásért harcoló nőknek.

Szeretettel köszöntjük a 
nemzetközi nőnap alkalmá
ból vállalatunk nődolgozóit, 

I jó egészséget, családi 
életükben boldogságot, 
munkájukhoz, harcukhoz 
további sikereket kívánunk.

Kerekes Jenő 
üzemvezető

mélység, olcsóbb robbanó
anyag. A vágatok biztosítá
sánál bevezettük a köny- 
nyebb TH-gyűrűket, növel
tük a torkréttal és dróthá
lóval biztosított vágatok 
arányát. Fejtések biztosítá
sában is fejlődést jelentet 
a III-as üzemnél bevezetett 
fémtámok és a IV. üzem
ben alkalmazott hidrauli
kus tárnok. Sok új fúró
kalapácsot vásároltunk és 
korszerűsítettük a bányász
lámpa állományt.

Mi várható
1971—75-ben?
A most induló IV. ötéves 

tervben vállalatunk lehető
ségeinek valamelyes javu
lása várható. A IV. üzem 
végre belép és termelésé
nek felfutása is e tervidő
szakra esik. A Il-es és III- 
as üzemekbeh készülő négy 
új aknát is üzembe helyez
zük, ezzel e két üzem ter
melése mintegy tíz évre 
biztosított. A javulás alap
ja a IV. üzem termelésé
nek felfutása lesz. Ettől 
ugyanis a termelékenység 
emelkedését és az önkölt
ség csökkenését várjuk. 
Már az is sokat jelent, ha 
nem lesz két külön üzem. 
Mivel bányászati technoló
giánk ugrásszerű fejlődésé
re e tervidőszakban nem 
számíthatunk, a termelés 
alapja továbbra is a jö- 
vesztés — szállítás — biz
tosítás lesz. Ily módon a 
teljesítmények növelésének 
alapja a jó szervezés lesz. 
A munkahelyek kettő, il
letve egyszakos telepítésé
vel a továbbiakban is szá
molunk, ha a produktív 
létszám nem lesz növelhe
tő. A teljesítmények így 
ugyanis emelkednek kb. 
5—10 százalékkal, de saj
nos a fenntartási és am- 
mortizációs költségek is. 
Az, hogy az üzemek is két- 
szakban termeljenek —• 
mint ez sokan várják —, 
nem lesz lehetséges. A két
szakos telepítés mértéké
nek ugyanis határt szab 
egyrészt az aknakapacitás, 
másrészt a megnövekvő 
költségek. A IV. ötéves 
tervben a mecseki lelőhely 
kutatását tovább kell foly
tatni, majd új beruházáso
kat kell kezdeni ezen terv
időszakban, hogy vállala
tunk működése a hatodik, 
hetedik ötéves tervekben 
is zavartalan legyen. E be
ruházásaink tervezése szin
te már ez évben megkez
dődik.

1971 tervei, feladatai
Az 1971. éves mennyiségi 

tervünk alapja az 1970-es 
létszám kétszázalékkal 
megnövelt teljesítménye. A 
tervezett önköltség pedig 
kétszázalékkal alacsonyabb, 
mint az előző évi. Műszaki 
fejlesztésre ez évben kb. 
10 millió forintot költünk. 
Fontosabb témáinkból né
hányat címszavakkal is
mertetünk. A robbantólyuk 
fúrási teljesítményeknek 
javítására fúróállványok, 
fúrókocsik szerkesztése, 
vastagszoknyás vídia és 
monoblokk fúrószár beve
zetése. (Monoblokk fúró
szár: a fúrószár keményre 
edzett és élezett vége he
lyettesíti az eddigi vídia

élű fúrókoronát.) Támrabló 
vitla kifejlesztése, mély bá
nyáink szellőztetésének 
megoldása, valamint legna
gyobb összeggel a legfonto
sabb téma a mélyebb szin
tekről származó ércekből 
való gazdaságosabb fémki- 
hozatal megoldása. Ez évi 
beruházási programunk a 
következő: a IV; üzemre 
120, lakások építésére 50, 
a Il-es és III-as üzemi vak
aknák építésére 30, gépek 
beszerzésére 40 millió fo
rintot fordítunk,

Mit takarnak ezek a szá
mok? Közelebbről vizsgál
va pl. a beszerzendő gépe
ket. A II. üzemi kompresz- 
szortelep kapacitását bővít
jük 100 köbméterrel. Rugós 
ütközővel ellátott és meg
erősített alvázú csilléket 
vásárolunk. Ez évben kb. 
1450-nel bővül a csillepark. 
(Az I-es üzem csilléit ki 
kell vonnunk a forgalom
ból.) Rezgéscsillapító fo
gantyúkkal látjuk el a fú
rókalapácsokat. Az újrafel
használt bányavíz mennyi
ségét fokozzuk. Fúrószár 
edző műhely és tüzelő
olaj tároló telepet építünk. 
47 db légcsőventillátort, 16 
rakodógépet, 8 telepes moz
donyt, 8 felsővezetékes 
mozdonyt, 32 fafelhúzó vit- 
lát, 5 népeskocsit, 10 szkré- 
pert vásárolunk. Ezen fel
sorolást természetesen a 
terjesség igénye nélkül kell 
értelmezni.

Bérfejlesztési
lehetőségek
A vállalatok nyeresége 

az adózási rész levonása 
után magánál a vállalatnál 
marad. Ezt a nyereség tö
meget aztán az eszközök 
értéke és az éves kifizetett 
bér arányában két részre 
kell osztani, egyik részt a 
vállalat fejlesztésére (F) 
kell fordítani, a másik 
részt részesedésként (R) 
szétosztható. Az R alapból 
történik a bérfejlesztés, a 
kulturális- és sportlétesít
mények támogatása, az 
üdültetési és lakásépítési 
hozzájárulás, valamint a 
nyereség jutalmak és végül 
a részesedés fizetése. A 
fenti séma annyiban vál
tozott 1971-től, hogy az R 
alap terhére történő bér- 
fejlesztés után is adózni 
kell. Az adózási kulcs 50 
százalékától 400 százalékig 
terjedhet. A hatékonyabb 
vállalatok, ahol évről év
re több nyereség képződik, 
kevesebbet adóznak a bér- 
fejlesztéseik után. Vállala
tunk ez évben kb. kétszá
zalékos bérfejlesztést ter
vez. Jelentősebb lesz a bér
emelés a gépkocsivezetők 
és az iparos állomány kö
rében. Ez évben is érvény
ben marad, a tavaly már 
alkalmazott elv, hogy a bá
nyaüzemek váj végi dolgo
zóira — vállalaton belül 
— nem vonatkozik az át
lagbér gazdálkodás megkö
töttsége.

Gábor Mihály

Világ proletárjai, egyesüljetek!
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A közelmúltban a Du
nántúli Napló hasábjain 
néhány soros hír jelent 
meg: „ ... elkészítette jö
vő évi munkatervét a Fia
tal Műszakiak Klubja”. Bi
zonyára kevesen vették

Nőfelelős 
továbbképzés 
a pártiskolán

62 fő vett részt azon a 
továbbképzésen, amelyet 
január utolsó hetében tar
tottak a pártiskolán. Válla
latunkat nyolc nődolgozó 
képviselte. Az előadásokon 
résztvett Erdei Lászlónc, 
az Országos Nőtanács El
nöke, aki az első napon 
nőkérdéssel foglalkozott. Is
mertette a X. kongresszus 
határozatát, méltatta a nők 
helyzetét a társadalomban.

Dr. Csíki Ottó, a Megyei 
Bíróság elnöke a család
jogvédelemről tartott érde
kes előadást, amelyet élénk 
vita követett. A tovább
képzésen általában ismer
tették a szakszervezet he
lyét és szerepét, valamint 
ezen belül a munkabizott
ságok és hatáskörök meg
oszlását. Az előadást kö
vetve konzultációs beszél
getésen keresztül vitatták 
meg a nőfelelősök a prob
lémákat és a feladatokat.

Dr. Wéber Mihályné, a 
Janus Pannonius Gimná
zium igazgatónője „Anyai 
hivatás” c, tartott rendkí
vül érdekes előadást, amely 
hangsúlyozta a nők hármas 
szerepét — munkaerő, fe
leség, anya — azaz család- 
összetartő feladatát. A to
vábbi előadásokon a gyer
mek- és . ifjúságvédelem, 
valamint a nők egészség
védelme témával foglalko
zott a tanfolyam. Sajnála
tos tény, hogy az utóbbi 
előadást nem szakorvos 
tartotta, hanem általános 
üzemi főorvos.

A továbbképzés nagy se
gítséget nyújtott további 
munkánkhoz.

Reméljük, hogy hasonló 
továbbképzést máskor is 
rendeznek a nőfelclősök ré
szére.

Jelenleg a pártbizottsági 
nőfelclősök részére folyik 
ilyen továbbképzés a vá
rosi pártbizottságon.

Balogh Sándorné 
II. üzem

A Pártélet februári szá- ! 
ma szerkesztőségi cikkben 
emlékezik meg a nőnapról 
„A női egyenjogúság a köz
figyelem előterében” cím
mel. A kongresszusi hatá
rozat végrehajtása más
más feladatot ró a külön
böző szintű pártszerveze
tekre. Ezekről nyilatkozik 
a folyóiratban néhány 
megkérdezett pártmunkás, i 
Folytatja a Pártélet a „Ho
gyan? Az új vezetőségek
nek javasoljuk” című nagy
sikerű sorozatot. Ezen be
lül foglalkozik a bíráló vé
delmével; a pártcsoportok í 
szerepével; a pártmegbíza
tásokkal, a bizalmi szere- i 
pével és feladatával; a hi
vatali és intézményi párt- ! 
szervezetek jellegével. A 
sorozat érdeklődésre szá
mot tartó része a tagdíjfi
zetés módosításával kap
csolatos. Ismeretes, hogy a 
Központi Bizottság a X. 
kongresszuson az eddiginél ' 
egyszerűbb és igazságosabb

Fiatal Műszakiak Klubja
észre, de sokan közülük 
sem tudják, hogy ez a rö
vidke hír mit takar. Né
hány tucat fiatal lelkesen 
dolgozik azon, hogy a vá
ros fiatal műszaki gárdáját 
összefogja. A cél nemes, és 
rendkívül időszerű. A klub 
fúrumot kíván adni, ön
magunk fórumát, ahol meg
találják egymást az azonos 
szakterületen dolgozó fia
talok és a különböző szak
ágakban dolgozók, hogy 
segítsék egymást, bővítsék 
tudásukat, de nem utolsó
sorban azért is, hogy gond
talanul szórakozzanak, be
szélgessenek.

A klubban, nincs tagsági 
díj és semmin sem köte
lező résztvenni. A munká
val járó gondokat egyelő
re még kevesen osztják 
meg, de egyre többen segí
tenek, és így mindig keve
sebb jut egyre. A klub 
programja az 1971. évre 
rendkívül gazdag. Munká
jához nagy anyagi és er
kölcsi segítséget kap a 
KISZ Baranya megyei Bi

Akikre büszkék vagyunk

Miről ír a Pártélet?
tagdíjfizetési rendszer be
vezetésére tett javaslatot. A 
kongresszus a javaslatot'el
fogadta és ennek alapján a 
titkárság egységes eljárási 
szabályzatot adott ki. Az 
új rendszer lényegét az 
alábbiakban foglalhatjuk 
össze:

A jövőben a tagdíjfize
tés alapja:
— a havidíjas párttagoknál 

a munkakörükre megál
lapított alapbér, továb
bá a bérköltség terhére 
elszámolt rendszeres pré
mium;

— a teljesítménybérben és 
a müszakkaresettel el
számolt dolgozóknál a 
törvényes munkaidőre 
elszámolt teljesítmény
bért, illetve személyi 
bért, továbbá az ehhez 
kapcsolt olyan bérkiegé
szítést kell alapul venni, 
amelyet a párttag rend
szeresen megkap.

A határozat értelmében < 
nem számítható be a havi 1

zottságától és a MTESZ 
Baranya megyei Szerveze
tétől. A munkatervben — 
csak példaként említve — 
szerepel orosz és angol 
nyelvű klubdélután, talál
kozás művészekkel, üzem- 
látogatás, kirándulás, KIM 
—KIT dolgozatok vitája.

Minden hét csütörtökén 
a Technika Házában tartja 
összejöveteleit a klub, de 
nem minden hétre van elő
re megbeszélt program. 
Mégis minden héten van
nak néhányan, akik bejön
nek, hogy találkozzanak 
egymással, kicseréljék gon
dolataikat, elmondják él
ményeiket, gondjaikat, be
számoljanak egymásnak 
munkájukról, terveikről.

A klubnak csekély múlt
ja van, hiszen alig egy 
éve működik, de akik 
résztvettek néhány klub
délutánon, kellemes élmé
nyekkel gazdagodva tér
hettek haza.

Bánki Nándor

Fábián Géza, a MÉV 
Szolgáltató Üzem „Petőfi” 
lakatosbrigád tagja. Jelen
leg katonai szolgálatát a 
BM Határőrség állományá
ban tölti. A gazdasági mun
kában élenjáró, magatartá
sában szerény fiatal. Igaz 
örömünkre szolgál, hogy a 
honvédségnél is rá jellem
ző módon végzi feladatát. 
Kapcsolata brigádjával ez 
alatt az idő alatt sem szűnt 
meg, több esetben meglá
togatta üzemét. A brigád 
döntése alapján minden 
évben, újévkor megajándé
kozták munkatársukat.

Drávavöigyi László

keresetbe a túlmunkából 
eredő díjak; másodállásból 
és mellékfoglalkozásból 
származó keresetek; a kü
lönféle pótlékok (földalatti, 
egészségi ártalom miatti, 
éjszakai stb.); célprémiu
mok; újítási díjak; a kü- 

■ lönfélo jutalmak; hűségju- 
• talom; a részesedési alap 
terhére kapott prémium, 
jutalom és az év végi ré- 

I szesedés; a kiküldetési, kül- 
, szolgálati díjak stb. A ha- 
; tározat szerint a párttagok 
tagdíjfizetési kötelezett
ségét évente egyszer kell 
megállapítani, amelyet év 
közben rendkívüli esetben 
(munkakör változás, nyug
díjazás, betegség stb.) a 
párttag kérésére meg lehet | 
változtatni. A tagdíjfizetés 
rendszerének módosítása 
azt célozza, hogy a pártban 
ezen a téren is egységes 
rend és pártszerű fegyelem 
legyen.

Juhász Károly

Felhívás! Becsületes munka után
A vállalati pártbizottság 

] mellett működő oktatási 
bizottság a pártoktatás ke
retében indított — szocia- 

I lizmus építésének kérdései, 
I a világpolitika és világ- 
gazdaság kérdései, vala- 

j mint a gazdaságpolitika 
ipari tagozatának hallgatói 
számára az oktatási évad 
befejezésének időszakára 
politikai vetélkedőt szervez. 
A vetélkedőre, a vállalat
nál a fenti oktatási for
mákban működő szeminá
riumok nevezhetnek be 
három fős csapatokat, me
lyek tagjai a propagandis
ták igazolása alapján a 
foglalkozások kétharmadán

Előzetes a Műszaki Hónapról
Lassan már hagyomá

nyossá válik a Pécs—bara
nyai Műszaki és Közgazda- 
sági Propaganda Hónap 
megrendezése. Ez évben 
március hónapban szerve
zik meg az illetékes állami 
és társadalmi szervek, vál
lalatok ezt a gazdasági és 
műszaki szempontból rend
kívül fontos és hasznos 
rendezvénysorozatot. Vál
lalatunk tevékenyen részt 
vállal a feladatokból, re
méljük dolgozóink is mind 
nagyobb számban vesznek 
részt az előadásokon és 
egyéb rendezvényeken. Az 

■ alábbiakban közöljük a 
: megnyitó, valamint a vál
lalat szakembereinek elő
adását, illetve a MÉV ál- 

j tál szervezett egyéb ren- 
! dezvéríyeket.

Március 1. 14.00 óra, Tu
domány és Technika Háza. 
Dr. Huszár István, a KSH 

; elnöke, államtitkár: a gaz
dasági hatékonyság és a 
műszaki fejlesztés.

Március 2. 15.00 óra, Ság- 
vári Endre Művelődési Ház. 
Szomolányi Gyula, a MÉV 
főosztályvezetője: a MÉV 
műszaki fejlesztésének 
helyzete a IV. ötéves terv 

i időszaka alatt. 16.00 óra: 
j a „Legújabb műszaki köny- 
: vek” kiállításának megnyi
tója.

Március 10. 14.30 óra,
MTESZ, dr. Kemény Antal: 

i vállalati - gazdasági problé

Közügyekben szólunk
A kővágószőlősi útelága

zásban nemrégen bekövet
kezett, négy halált követe
lő baleset ráirányította a 
figyelmet e hely veszélyes 

! voltára. Nem ez volt ott 
az első súlyos baleset. Em
lékezzünk csak az autóbusz 
fékhibájára, az R—10-es 
gépkocsi árokbafordulására. 
Ügy hisszük, e veszélygó
cot meg kell szűntetni, il
letve mindent meg kell ten
ni a további balesetek el
kerülésére. Éppen ezért ja
vasoljuk az illetékeseknek, 
hogy ezen kb. 1000 m-es 
szakaszon közlekedési jel
zőtáblák elhelyezésével 
szűntessék meg a veszélye
ket. Gondolunk itt sebes
ségkorlátozó, előzést tiltó, 
vagy egyéb veszélyt jelző

Meddig  tart még ?!
Mármint az a zűrzavar, 

ami a Bakonyáról 14.30- 
kor induló busz körül ta
pasztalható. Ezzel a járat
tal csak a dolgozók utaz
nak, akiknek 14 órakor jár 
le a munkaidejük. A kocsi 
nem rendszeresen, azonos 
időpontban áll be az indu
lási helyre. Ha 14 óra előtt 
áll be, 14 órára már min
den ülőhely foglalt. Ha 14 
óra után áll be, kíméletlen 
tülekedés tesz kárt a ko
csiajtóban, a kabátgombok

jelen voltak. A benevezése
ket 1971. áprliis 1-ig kell 
írásban eljuttatni az okta
tási bizottság címére. (MÉV 
Pártbizottság.)

A vetélkedők megtartá
sának helyét, idejét, vala
mint a kérdéseket a szer
vező bizottság időben meg
küldi a jelentkező csapa
toknak.

A vetélkedők a felsorolt 
három oktatási formában 
külön-külön lesznek meg
tartva és a legjobb helye
zést elérő három-három 
csapat értékes könyvjuta
lomban részesül.

Oktatási bizottság

mák megoldása matemati
ka—statisztikai módszerek
kel.

Március 11. 14.00 óra,
MTESZ Győréi Lászlóné — 
Baranyi István: a Mária- 
kéménd környéken vízku
tatás céljából végzett geo
fizikai mérések tapasztala
tai. Nagy István — Papp 
János: építőanyag kutatás 
komplex geológiai, geofi
zikai módszerekkel a vil
lányi hegységben. Rónaki 
László: a mecseki karszt 
G10 000 méretarányú víz
földtani térképének elké
szítése.

Március 19. 18.00 óra,
MÉV Munkásszálló. Mű
szaki filmek vetítése.

Március 24. 17.00 óra,
Ságvári Endre Művelődési 
Ház, szocialista brigádok 
és újítók klubja. A MÉV 
újítási ankétja (filmvetítés
sel) 17.00 óra MTESZ, Elek 
István: korszerű technikai 
létesítmények Franciaor
szágban (francia nyelvű 
klubdélután).

Március 25. 16.30 óra,
MTESZ, Kassai Miklós — 
Várszegi Károly: Dél-kelet 
Dunántúl regionális ércku
tatási lehetőségei.

Március 29. 14.00 óra,
MTESZ, Műszaki, termé
szetvédelmi nap. Koch 
László: Pécs és környéke, 
mint a földtani ismeretek 
tárháza.

K. L.

táblákra, záróvonal felfes- 
! tésére.

Urán városban, a Ságvári 
Kultúrház és a busz-végál
lomás között az út jobb
oldalán mintegy 50 m-es 
szakaszon nincs kiépítve a 
járda. Esőben, sárban, hó
ban, fagyban az úttesten 
kénytelenek járni a gyalo- 

[ gosok. Ez az állapot bi
zony nem illik egy modern 
városrészbe. De ettől füg
getlenül ez állandó baleset- 
veszélyt jelent. Ügy gon
doljuk, itt az ideje annak, 
hogy végre megcsinálják 
ezt a járdaszakaszt is. 
Tudjuk, hogy itt fog majd 
haladni a gyorsforgalmi út, i 

I de mikor?
K. L.

ban, no meg a bányászbe
csületben is. Emellett fel
vetődik a munkafegyelem 
kérdése is. Akiknek 14 óra
kor jár le a munkaideje, 
az a munkapadot korábban 
nem hagyhatja el. Legjobb 
esetben is 14.15-kor érhet 
a megállóhoz. Hogyan for
dulhat mégis elő, hogy 14 
óra előtt már zsúfolt a 
busz?

Gyimesi Sándor

Megérdemelt pihenés

Müller Károly bácsi vál
lalatunk Polgári Fegyveres 
Őrségének őrmestere, 34 
évi munka után 1971. már
ciusában nyugdíjba megy. 
Karcsi bácsi 1911. márciu
sában született, paraszt 
családból származik, hár
man voltak testvérek. A 
hat elemi iskola elvégzése 
után szíjjártó tanoncnak 
szerződött, három évi ta
nulás után, 1927-ben se
gédvizsgát tett. Egy, két 
évig megtudott élni szak
májából, de a 30-as évek
ben a gazdasági válság 
mint mindenhol itt is érez
tette hatását. 1934-ben be- 

I vonult katonai szolgálatra, 
itt is szakmájában dolgo
zott a 9-es tábori tüzérek
nél volt nyergesmester. 
Majd a háború évei követ
keztek és utána fogság. 
1953-tól 1962-ig Somogy
megyében, Bőszénfán ver
senyló tenyésztésnél dolgo
zott, mint nyergesmester. 
1963 márciusában a Pol
gári Fegyveres őrség meg
alakulásakor jött a MÉV- 
hez. S'zloboda Pál alezre
des elvtárs az őrség pa
rancsnoka elmondotta, 
hogy Müller Károly bácsi 
munkatársai között a leg
idősebb, de mindig nagy 
odaadással, lelkiismerete
sen végezte munkáját. Pél
dás fegyelmet tanúsított, 
magatartása kifogástalan, 
tanulmányi eredményei is 
a legjobbak voltak, példa
képül lehetett állítani. 
Több alkalommal kapott 
dicséretet, jutalmat, 1969- 
ben pedig a NIM Iparszer
vezési Főosztálytól „Kiváló 
polgári fegyveres őr” ok
levelet.

Karcsi bácsit kérdezem, 
hogy a munkában eltöl
tött 34 év milyen tapasz
talatát adná át a fiatalok
nak?

— Először is azt taná
csolom, hogy olyan szak
mát válasszon minden fia
tal, amit szeret, amihez 
kedve van, a mai társa
dalmi helyzet ezt lehetővé 
is teszi. A munkát oda
adással, szorgalommal, a 
lehető legjobban kell vé
gezni, mert csak így ér
demes. A szakmai munka 
mellett a társadalmi hala
dásért is dolgozni kell. 
Szakszervezeti munkák so
rán (1953-tól szakszervezeti 
aktíva) mindig azon vol
tam, hogy a problámákkal 
küzdő munkatársaimnak 
tőlem telhetőén segítséget 
nyújtsak.

Megtudjuk továbbá, ha 
nyugdíjba megy, otthon 
sem fog tétlenül ülni. Kis 
családi házrészét akarja 
tatarozni, s a házkörüli 
gyümölcsösben és szőlőben 
is van tennivaló bőven. Fe
lesége örömmel várja, mert 
bizony volt úgy, hogy csak 
kéthetenként tudott haza
menni. A hosszú, becsüle
tes munka után kívánunk 
jó egészséget, sok örömet 
és hosszú, tevékeny életet.

Horváth Jánosné

Mecseki Ércbányászati 
Vállalat Igazgatójának!
Pécs

Kedves Igazgató Elvtárs!
Értesítjük, hogy Fábián 

Géza (1949. Barics Mária) 
határőr, aki a BM Határ
őrség, Pécs Pf.: 0839 ala
kulat állományában teljesít 
tényleges katonai szolgála
tot, s bevonulása előtt az 
ön által vezetett vállalat
nál dolgozott, tevékenysé
gével meg 'vagyunk eléged
ve. Az 1970-es évben az 
MSZMP X. kongresszusa 
tiszteletére indított szocia
lista versenymozgalomban 
kiemelkedett, kiérdemelte 
az „Egység élenjáró kato
nája” megtisztelő címet. 
Szolgálati feladatát példa
mutatóan teljesíti, éberen 
őrzi a Magyar Népköztár
saság államhatárát. Ezért a 
nagyszerű tettéért az „Egy
ség élenjáró katonája” jel
vénnyel tüntettük ki és 
fényképét elhelyeztük az 
alegység „Kiválóak” táblá
jára.

Pécs, 1971. február 5-én. 
Elvtársi üdvözlettel:

Jelenszky Márton czds.
parancsnok
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Cél: a technika szüntelen fejlesztése
Eredményes fémbiztosítási mód alkalmazása a lll-as üzemben

Szakszervezeti küldöttértekezlet a ll-es üzemben

Műszaki fejlesztés az emberért
Tíz éve álltam először 

a vájvégen, az első bánya
járás félelmével. A fúró
gép csikorgó zörgésétől fe
szült a bőröm, s amikor a 
gép leállt, a vájár — talán 
csillés volt — megfordult, 
csak annyit morogtam: 
„ronda, sáros meló”. Rám
nézett, mint a zöldfülűekre 
szokás. „De nem porzik! 
Nem akartuk először, de 
jobb mint a száraz fúrás.”

Amikor műszaki fejlesz
tésről hallunk, egyértelmű 
összefüggést érzünk. Keve
sebb munkával több érté
ket létrehozni! Amikor a 
kutatási titkárságon ezt a 
témát javasolták: vágat
hajtási technológia tökéle
tesítése; szinte hallottam a 
forintok csörgését. — Ez a 
téma elsősorban nem a ter
melés növelése érdekében 
került kidolgozásra, hanem 
egy foglalkozási ártalom, a 
„vibrációs érszűkület” meg
akadályozására — mond
ja Fodor Károly, a téma 
vezetője.

Észrevehette megdöbbe
nésemet. Dől belőle a szó. 
— A nagyteljesítményű 
csapatoknál már most kezd 
jelentkezni ez az ártalom, 
amit a fúrógépek rázása 
idéz elő. Ha nem segítünk 
új technológiákkal, komoly 
foglalkozási ártalommá szé
lesedhet. A vállalat és az 
üzemvezetés részéről min
den támogatást megka-

Képesség-vizsgálat a III. sz. Bányaüzemben
Az MSZMP Politikai Bi

zottságának 1967. május 9-i 
határozata értelmében min
den esztendőben fel kell 
mérni a kádermunka hely
zetét. Ennek szellemében a 
III. számú Bányaüzem po
litikai és gazdasági vezetői 
évente megvizsgálják a ká
dermunkát, melynek ta
pasztalatait hasznosítják. E 
vizsgálatoknak három fő 
területre kell kitérniük, 
mégpedig a politikai hoz
záállás, a szakmai felké
szültség és a vezetőkészség 
felmérése.

Tavaly, decembex’ hónap
ban Németh Lajos főmér
nök elvtárs kezdeményezé
sére egy újszerű felméré
si módszert vezettek be 
üzemünknél, melynek az a 
lényege, hogy a vizsgált 
személyek részére írásbeli 
és szóbeli vetélkedőt ren
deznek a három témakört, 
illetve követelményt érin
tő kérdésekből. Abból in
dultak ki az üzem vezetői,

berendezések vásárlására, 
kifejlesztésére. — Lapozga
tom a téma jelentést, és lá
tom az embert a műszaki 
fejlesztési téma mögött.

Beleolvasgatok a sorok 
közé. ..; Automatikus elő
toló berendezés, vágathajtó 
fúrókeret, alacsony telepi 
fúrószán, álló oszlopos fú
róállvány, fúróberendezés 
feltöréshajtáshoz..., műsza
ki adatok, rajzszámok, ma
gyarázat értékelés. — Csak 
az emberek is értsék 
meg, hogy ez értük van, 
segítsenek, ne az újat, a 
szokatlant, az esetleg ne
hezebb súlyt lássák, hanem 
azt, hogy könnyebbé válik 
a munka, nem kell tartani 
a rázkódó gépet. — De a 
teljesítményi A pénz, ami
ért dolgozunk, amiért erőt, 
sőt, néha egészséget is haj
landók vagyunk áldozni? 
— Olvasd el a témajelen
tést! — Elolvastam, s idé
zek: „Az automatikus elő
toló felhasználásával... az 
egész fúrási munka gazda
ságosabb lesz, mert az elő
tolás és a fúrószár vezetése 
munkaerőt szabadít fel.’’

A kísérleti csapatok ada
tai bizonyítanak! Talán 
egyszer személyesen is hal
lom ezekről a berendezé
sekről, amikor felém for
dul egy bányász a vájvé
gen: jó, nagyon jó, pedig 
először nem akartuk.

Bálint Gyula

hogy az emberek egyéni 
vizsgálatának tapasztalatait 
figyelembe véve, hatéko
nyabbá lehet majd tenni a 
kádermunkát. A jó káder
munka pedig feltétlenül 
pozitív hatással lesz majd 
sok egyéb területre is. A 
decemberi képesség-felmé
rés a felügyeleti munka
kört betöltő aknászok és 
technikumi képzettségű 
robbantómesterek számára 
lett megtartva. A résztve
vők 35 kérdésre írásban 
válaszoltak. Ezen kívül ki
kérték a műszaki vezetők 
és alapszervi párttitkárok 
véleményét is, akik külön 
értékelték a szakmai fel- 
készültséget, vezetőkészsé
get és a politikai hozzáál
lást. Ezek után mindenki
vel elbeszélgettek az üzem 
vezetői, s megpróbáltak kö
vetkeztetéseket levonni az 
egyes emberek képességeit 
illetően.

A kérdésekre adott vála
szokból kitűnt, hogy az al

sószintű műszaki vezetők 
szakmai felkészültsége jó
nak mondható. Politikai 
hozzáállás és tájékozottság 
tekintetében még van javí
tani való, a vezetőkészség 
elbírálásában pedig meg
oszlottak a vélemények. Az 
üzem politikai és gazdasági 
vezetése úgy döntött, hogy 
ezen vizsgálati formát ki
szélesíti, s 1971. március 
7-én újabb felmérést végez, 
melybe most már az összes 
aknászt és robbantómestert 
bevonja. A további vizsgá
latok fő célja az emberek 
ösztönzése és folyamatos 
önképzésre nevelése lesz. 
Az elkövetkezendő időben 
a képességvizsgálatok ered
ményét figyelembe kíván
juk venni a beosztás, be
sorolás és prémium elbírá
lásánál. Reméljük, hogy 
ezek a képességvizsgák elő
segítik a fentiekben meg
határozott célkitűzéseket.

Drenkovics István

ig, vagy akár estig tartó 
italozással fejeződjenek be. 
Látható, hogy munkahiány
ban nem fog szenvedni az

A be- és kiszállási idő megtérítéséről
Ha nem lennének az ak

nától, illetve a táró bejá
ratától a munkahelyek 
ilyen távol mint vannak, 
minden szombat szabad le
hetne, ugyan ennyi föld 
alatt eltöltött idővel. A bá
nyák legtávolabbi munka- | 
helyeire való eljutás és 
onnan kiszállás, műszakon
ként egy-, másfél órát is 
igénybe vehet. Jelenlegi 
gyakorlatunk szerint kb. 
egy órával többet töltenek 
föld alatt bányászaink, 
mint a tiszta munkaidő. Ha 
még ez az idő sem elég a 
közlekedésre, akkor a 
munkaidő rövidül. Viszont 
a szakmányokat a teljes 
munkaidőre adják; Mi le
het e problémára a meg
oldás?

Az első gondolat, hogy a 
tiszta munkaidőben közle
kedjenek a dolgozók, nyil
vánvaló, jelen körülmé
nyek között (munkaerő- 
hiány, népgazdaságunk je
lenlegi fejlettsége) nem 
megoldható. A második 
variáció az lehetne, ha 
a felsőbb szervek méltá
nyolnák bányászaink hát

Olvasóinkhoz !
Szeretnénk tájékoztatni 

önöket arról, hogy milyen 
célokat tűzött maga elé a 
vállalati újság szerkesztő 
bizottsága az 1971-es esz
tendőben. A Mecseki Érc
bányász vállalati lap. En
nek megfelelően főképp és 
elsősorban vállalati, üzemi 
problémákkal foglalkozunk. 
Célunk az, hogy dolgozóink 
megismerjék a saját és 
társüzemek eredményeit, si
kereit, de gondjait és hiá
nyosságait is.

Segíteni szeretnénk az 
1971. éves terv teljesítésé
ben. Ezért rendszeresen kö
zöljük az egyes üzemek 
műszaki fejlesztési elképze
léseit, illetve tevékenysé
geit. Ismertetjük a munka
verseny felhívásokat és 
azok eredményét. Beszámo
lunk a vállalati jelentőségű 
újításokról, brigádvállalá- 
sokról, KIM—KIT és 
DZIM-mozgalmakról. Is
mertetjük a vállalatunknál 
folyó politikai és társadal
mi munkát, valamint az it
teni feladatokat és az elért 
eredményeket. Természete
sen a munka mellett meg
emlékezünk dolgozóink 
művelődéséről, szórakozásá
ról, sportolásáról és pihe
néséről is. Erősíteni kíván
juk az üzemi és vállalati

BÁNYAMANÓ

rányos helyzetét ilyen vo
natkozásban és lehetőséget 
teremtenének a be- és ki
szállási idő kifizetésére. 
Magyarán: kapnánk vala
honnan külön pénzt e cél
ra. Miért nem így oldjuk 
meg e problémát? Mert 
még nem kaptunk. A har
madik változat, amely az 
elveszett idő megtérítésé
nek járható útja lenne, a 
rendelkezésünkre álló bér
alapból kifizetni. Mit kel
lene ehhez tenni? Szigorí
tani a normákat és az így 
megmaradó pénzből fizetni 
a bányában való közleke
dés idejét. Gondoljunk utá
na, mit eredményezne ez? 
A bér kb. 15 százalékát 
azért kapnák az emberek, 
amiért közvetlen munka
helyükön megjelentek;

Egy reális megoldás le
hetséges: a munkahelyeket 
távolságuktól függően, 
mondjuk három kategóriá
ba kellene sorolni és eset
leg normaszorzóval, vagy 
más módon méltányolni kell 
a távolabbi váj végeken dol
gozók kiesett idejét;

G .M.

Üzemünkben a fejtések ■ 
biztosítására évről évre 
több biztosítóanyagot kell 
felhasználni. A biztosító- j 
anyagok mennyiségének ' 
növekedése a biztosításra 
fordított költségek növeke
dését hozta magával. A 
fejtési biztosítási költségek 
csökkentésének lehetőségét 
abban láttuk, hogy olyan 
biztosítóanyagot alkalmaz
tunk, amelyet többször be
építhetünk. Ennek a cél
nak a fémbiztosítás felel 
meg, ezért fémtámokat, 
fémsüvegeket szerzünk be. 
Schwarz-univerzál típusú 
fémtámokból 2500 darabbal 
rendelkezünk.

A fémtámok üzemszerű 
alkalmazásának kezdeti 
időszakában problémaként 
merült fel a beérkezett 
fémtámok javítása, karban
tartása, terhelési ellenőrzé
se. Ezért létrehoztunk egy 
három fős támkezelő cso
portot, melynek feladata a 
fenti munkák szakszerű el
végzése. A felhasználásra 
alkalmassá tett fémtámo
kat a kijelölt körletekbe 
küldtük, ahol fokozatosan 
újabb és újabb csapatok 
tértek át alkalmazására. Az 
érintett dolgozók részére 
oktatást szerveztünk, amely 
a tárnok kezelését, beépí
tését, rablását volt hivatva 
megismertetni. Kísérleti 
BTE-ket vezettünk be, me
lyekben a fémbiztosítás 
adta lehetőségeket vettük 
figyelembe.

A kezdeti időszakban a 
fémtámok támkoronáit át
alakítottuk, hogy a TH- 
szálanyagot fémsüvegként 
alkalmazni tudjuk. Tekint
ve, hogy az így átalakí
tott tárnokát csak fémsü
vegekkel lehetett felhasz
nálni, csökkent a tárnok 
felhasználhatóságának sok
oldalúsága. Ezért, valamint 
gazdaságossági és egyéb 
okokat figyelembe véve, a 
fémtámok hagyományos 
támkoronáihoz bevezettük 
ácsolatsüvegnek a kemény 
felesfa alkalmazását, be
tartva az erre vonatkozó 
előírásokat. A fémtámok 
feltöréseken történő szállí
tását könnyű, sűrítettleve
gős vitlák rendszeresítésé
vel oldottuk meg. Megje
gyezni kívánom, hogy e 
vitlákból olyan mennyisé
get rendeltünk meg, me
lyek a jelenlegi problémá
kat is megszűntetik. A 
fémtámok rablására a kez
deti időszakban különböző 
kísérleteket alkalmaztunk. 
A legjobban bevált mód
szer a HRV típusú sűrí
tettlevegős vitlával történő 
gépi rablás lett. E problé
ma azért érdemelt különös 
hangsúlyt, mivel a fémtá
mok időben történő rablá
sa csökkenti a vesztesége
ket, illetve a többszöri be
építés növeli a gazdaságos
ságot. A rablások a fémtá- 
mokkal beépített faanya
gok többszöri felhasználha
tóságát eredményezték.

Kezdetben dolgozóink 
idegenkedve fogadták a 
fémtámokat, de ma már 
megállapíthatjuk, hogy ez 
az idegenkedés megszűnt, 
és ahol dolgozóink megis
merték, megtanulták az 
acéltámokat helyesen al
kalmazni, ott már más biz
tosítást nem is akarnak al
kalmazni. Bebizonyosodott, 
hogy a gazdaságosság mel
lett számos előnye van a 
hagyományos biztosítással 
szemben. Ilyenek: az egy
szerű és gyors kezelhető
ség, könnyű beépíthetőség, 
a robbantásokkal szembeni 
ellenállóképesség stb.

Az alkalmazó csapatain
kon szinte minimálisra 
csökkent a kirobbantott 
fémtámok száma. A fém- 
tám-biztosítású munkahe
lyeinken, illetve fejtéseink
ben bevezettük a fémtám- 
pillér-biztosítást. E módszer 
szinte száműzi a fejtések
ből a pillérfát és ezen túl
menően idő- és költség
megtakarítást is eredmé
nyez.

A fémtám biztosítást 
1970. év első felében ve
zettük be. A több, mint 
féléves tapasztalatokat és 
eredményeket vizsgálva, 
azok gazdasági kihatásait, 
pozitív eredményeket mu
tatnak. Az üzemi önkölt
ségre gyakorolt hatását 
vizsgálva megállapíthatjuk, 
hogy a fejtések biztosítá-

sára fordított költségek ab
szolút összege csökkent, 
annak ellenére, hogy ebben 
a fémtámok beszerzési 
költsége is szerepel. A biz
tosításra fordított fajlagos 
költségek is csökkenést 
mutatnak, javult a fajla
gos faanyag felhasználás 
mutatószáma is. A fémtá- 
mos csapatok baleseti mu
tatószámait vizsgálva,
csökkenés mutatható ki, 
amely ugyancsak jelentős 
eredmény. Ügy gondoljuk, 
ezen tapasztalatok és ered
mények birtokában nem 

i szabad megállni, hanem a 
lehetőségeket kihasználva 
teljes mértékben el kell 

; terjeszteni a korszerű fej
tési acélbiztosítást.

Varga Ernő

A február 20-án meg
tartott küldöttértekezle
ten rengeteg probléma 
merült fel, amelyekre bi
zony az elkövetkezndő idő
szakban határozott választ 
kell adni, illetve meg kell 
azokat oldani. Az előző 
kétéves szakszervezeti 
munka beszámolóját a tag
ság kisebb kiegészítésekkel 
egyhangúlag elfogadta. A 
meglevő problémák azon
ban rendkívül sokrétűek. 
Nagyon sok hiányosság mu
tatkozik még mindig a 
munkásellátás terén. Sem 
az utazásnál, sem az üzem
ben való étkezésnél nincs 
még meg a megfelelő kul
turáltság, jóllehet ezekről 
már többször is szó esett. 
Külön ki kell emelnünk 
a hozzászólóknak az üzemi 
demokráciáról alkotott vé
leményét, amely a lehető
ségekhez mérten magasabb 
fokú is lehetne.

Változatlanul fennáll a 
vájvégről letiltott dolgozók 
problémája, akiknél gya
korlati intézkedésekkel el 
kell érni a „csak addig ér
tékelnek, míg egészséges 
vagyok” hangulat megszű
nését. A hozzászólók hang
súlyozták, hogy a létszám 
problémát nemcsak az új 
dolgozók felvételével lehet 
csökkenteni, vagy meg
szűntetni, hanem azzal is, 
hogy a gyenge, jelenleg 
rosszul dolgozó csapatokat 
felkaroljuk, minden támo
gatást megadunk nekik és 
ezáltal hasznos, egyenérté
kű tagjaivá tesszük bánya
üzemünknek. Így meg fog 
szűnni az az elégedetlenség 
is, amely jelenleg a kere
setkülönbségek miatt még 
fennáll. Valamennyi hozzá
szóló megegyezett a mű
szaki fejlesztés sürgős szük
ségességében, néhányan 
azonban kiemelték azt is, 
hogy az e téren létrejött 
eredményekről tájékoztas
sák a fizikai dolgozókat is. 
Az üzemi demokrácia szé
lesítésének egyik fontos 
feltételeként is felmerült a 
tájékoztató munka javítá
sa.

A hozzászólások alapján 
az is kiderült, hogy a szo
cialista brigádmozgalmat 
mindenki változatlanul az 
üzemi tervteljesítés motor
jának tekinti. Azonban a 
brigádmozgalmon keresz
tül kívánatos, hogy kiala
kítsák az új típusú szocia
lista embertípust is. Szűn
jön meg az a gyakorlat, 
hogy a szocialista brigád
értekezletek késő délután-

újonnan megválasztott 31 
fős szakszervezeti tanács és 
a 11 fős szakszervezeti bi- . 
zottság.

—e—g—

demokráciát azáltal, hogy 
helyet adunk dolgozóink 
véleményének, panaszai
nak, javaslatainak, de ter
mészetesen ehhez az is 
szükséges, hogy kedves ol
vasóink bizalommal fordul
janak lapunkhoz.

Újságunk bizonyos fokig 
a III. kerület lapja is. Ma
gától értetődő, hogy a vá
rosrész panaszai, problé
mái lapunkban is olvasha
tók, illetőleg az újság ha
sábjain keresztül mindent 
elkövetünk, hogy orvosol
juk a panaszokat, megold
juk a problémákat. Ugyan
akkor tájékoztatást adunk 
az általános intézkedések
ről — pl.: pótszabadság, 
lakástörvény —, amelyek 
nem kizárólagosan vállala
tunkat érintik, de nagy je
lentőségűek dolgozóink 
szempontjából is.

Szerkesztő bizottságunk 
köszöni a bizalomnak és 
érdeklődésnek azon kifeje
zését, hogy a II. üzem dol
gozói után az egyesített I. 
—IV. üzem dolgozói is 100 
százalékban előfizetőivé 
váltak lapunknak és jelen
tősen bővült előfizetőink 
tábora a III. üzemben, az 
ÉDÜ-nél és az Anyag- és 
Áruforgalmi Főosztálynál.

Szerkesztő bizottság
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Bányász Kupa asztalitenisz

A tömegsport bizottsága 
értesíti a „Bányász Kupá
ban” résztvevő csapat ve
zetőit és játékosait, hogy 
márciusban megkezdődnek 
a tavaszi csapatbajnoki 
küzdelmek. A vállalatve
zetőség hozzájárulása alap
ján az asztalitenisz baj
nokság központi műszaki 
klubban kerül megrende
zésre. A mérkőző csapatok 
minden egyes alkalommal 
értesítést kapnak arra vo
natkozóan, mikor és hány 
órai kezdettel kerül sor a 
mérkőzéseikre.

Április 4-e tiszteletére

HÍREK
Szép számmal érkeztek hasz

nos javaslatok a lapunkban 
közzétett „Pályázay’-i felhí
vásra. A ni-as üzemből 14, 
az EDÜ-ből 4 és a központ
ból 13 javaslat érkezett a mű
szaki főosztályra. A pályázók 
között van üzemi főmérnök, 
de egyszerű fizikai dolgozó is. 
Érdekes, hogy vállalatunk 
három gazdasági egységénél 
milyen élénk visszhangra ta
lált a felhívás, míg a többi 
üzemnél az érdeklődés teljes 
hiánya tapasztalható. A beér
kezett javaslatok értékelése a 
lapzártáig még nem történt 
meg.

©

A ll-es üzem Ny-i légakna 
tovább mélyítésénél fakadóvíz 
nehezíti az aknamélyltők mun
káját. A víz mennyisége 100 
liter percenként. A viszonylag 
kis átmérőjű aknában (3,2 mé
ter) ez már annyira akadá
lyozza a mélyítést, hogy kb. 
20 százalék feiár fizetésére kö
telezi vállalatunkat.

A SZOLGÁLTATÓ ÜZEM 
HÍREI

A Szolgáltató Üzem erőgép 
üzemegysége bensőséges ün
nepség keretében búcsúztatta 
a nyugdíjba vonuló Irsa Ká
roly dolgozóját.

©

Az erőgép részleg új szer
vizberendezést állított be a gé
pek jobb karbantartása érde
kében.

©

Megkezdték a Szolgáltató 
Üzemben egy új műhelyrész 
kialakítását. A műhelyben fú
rószárak készítését, javítását 
fogják megoldani.

©

Tíz darab új tehergépkocsit 
állított üzembe a Szolgáltató 
Üzem. A kocsik a Mélyfúró 
és Kutató Üzem és az Anyag
gazdálkodási Főosztály fuvar
ellátási céljaira kerülnek for
galomba. A helyettük kiselej
tezett gépkocsik legtöbbje már 
15 éve Járja az utakat. Gya
kori meghibásodásuk erősen 
rontotta az önköltséget és fu
varfeladatok ellátását.

©

Az öntödei üzemegységben a 
Szolgáltató Üzemnél egy saját 
tervezésű darut állítottak 
üzembe, amely megoldja az 
öntödében végzendő daruzási 
munkálatokat.

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ

A Mecseki Ércbányászati Váll. 
dolgozóinak lapja. 
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Szerkesztőség:

Munkásszálló A épület I. 5.
Telefon: 14-61 Vállalati: 147 

Kiadja:
a Baranya megyei Lapkiadó V. 

Felelős kiadó:
Braun Károly 
Telefon: 15-32, 13-33

Előfizethető
a szakszervezeti bizalmiaknál. 
Előfizetési díj egy évre 12,- Ft 

MEGJELENIK 
KETHETENKENT.

MEV Nyomda
Felelős vezető: Hangos Lajos

Márciusban kezdődik a csapatbajnokság
Vállalati egyéni bajnokság április 4. tiszteletére

V. forduló:vállalati asztalitenisz egyé
ni bajnokság megrendezé
sére kerül sor a központi 
műszaki klubban. A nők 
részére 1971. március 25- 
én 16 órai kezdettel, a fér
fiak versenyét 1971. már
cius 26-án ugyancsak 16 
órai kezdettel rendezzük 
meg.- Üzemenként hat főt 
lehet nevezni III. hó 23- 
ig, telefonon, vagy írásban.

A Szolgáltató Üzem gépko- 
csiszállitási üzemegysége a 
Ságvári Étteremben családi es
tet rendezett.

E. J.

©

A III. sz. Bányaüzem KISZ- 
csúcsvezetősége tiltakozó táv
iratot juttatott el a budapesti 
Amerikai Nagykövetségre,
melyben az üzem fiataljai kö
vetelik Angela Davis szaba- 
donbocsátását.

V
Február 15-én találkoztak a 

ll-es sz. Bányaüzem szocialis
ta brigádjainak vezetői az 
Építők útja-i áiltalános iskola 
tanulóival és tanáraival. A 
találkozón aláírták azokat a 
patronálási szerződéseket, me
lyeket az egyes szocialista bri
gádok kötöttek egy-egy osz
tállyal.

V
A vállalat megbízásából két 

szakember, Bodrogi Frigyes és 
Tirkala Ferenc segédkezik a 
jugoszláviai Zirovski uránbá
nya feltárásának és művelésé
nek beindításánál. A két mű
szaki szakember február ele
jén két hetet töltött a Ljubl
jana melletti bányában, és 
előreláthatólag szeptemberben 
utaznak oda Ismét.

V
Az I-es sz. Bányaüzemben a 

hangoshíradó hetenként vissza
térő műsorára tűzte a Tüzrcn- 
dészeti Szabályzat ismertetését.

V
Eredményesen zártuk az 1970. 

évi üdültetési évet. A vállalat 
balatonfüredi üdülőjében 1283 
dolgozó üdült, míg a WISMUTH 
Vállalattal érvényben levő 
szerződés szerint 155 dolgozó 
vett részt csereüdültetésben.
Az NDK-ból 150 dolgozó vette 
igénybe vállalati üdülőnket.

V
Az idei évben 1971. március 

8-án indul az első magyar cso
port az NDK-beli Steinbaclíba, 
téli üdülésre. A résztvevők 
száma 31 fő.

M. L-né

V
Az 1970. évi KIM—KIT dol

gozatok közül a vállalati zsűri 
tíz dolgozatot tartott érdemes
nek országos értékelésre kül
deni. Alkotóikat bulgáriai cse
reüdültetéssel jutalmazza.

Fatelepi gondok

Vállalati fatelepünkön 
1970-ben 440 vagonnal rak
tak ki többet, mint 1969- 
ben. A gépesítés mellett 
érdeme ez a jobb munka- 
szervezésnek és a rakodók 
becsületes helytállásának.

Gondot jelent viszont, 
hogy a rakodógépeknek 
nincs fedett tároló helyi
ségük és téli hidegben ne
hezen indíthatók el. Ha
sonlóan több éves problé
mát jelent a gatter-fűrész- 
gép korszerűsítése. Két éve, 
hogy megérkezett egy új 
csehszlovák gattergép, de 
azóta sem üzemképes.

Megengedhető napjaink
ban az, hogy egy új és 
modern gép két évig ha
szontalanul álljon?

II. B.

A bajnoksággal kapcsolat
ban felvilágosítást ad Ko
vács Miklós központ 7-271 
telefonon.

Kérem, a csapatokat és 
játékosokat a mérkőzések, 
valamint a nevezési határ
idő pontos betartását.

TAVASZI FORDULÓ
I. forduló:

ÉüÜ-II. üzem
Központ—Szálló
IV. üzem. I. akna—Kis. Kút. 
IV. üzem IV. akna—Szolgáltató 
III. üzem—Kutató-Mélyfúró

II. forduló:

Szálló—EDÜ
Kis. Kút.—Központ
Szolgáltató-IV. üzem I. akna 
Kutató-Mélyf.-IV. ü. IV. akna
II. üzem—III. üzem

III. forduló:

ÉDÜ-Kis. Kút.
Központ-Szolgáltató
IV. ü. I. akna-Kutató-Mélyf. 
IV. ü. IV. akna-III. üzem
II. Üzem-Szálló

IV. forduló:

Szolgáltató—ÉDÜ
Kutató-Mélyf.-Központ
III. üzem-IV. ü. I. akna
IV. ü. IV. akna-II. üzem 
Kis. Kút.—Szálló

Sporthírek
A Pécsi Ércbányász úszó

szakosztálya újonnan megala
kult vezetősége: szakosztályve
zető: Romvári Attila; helyet
tes: dr. Antos Árpád; titkár: 
dr. Horváth Sándor; intéző: 
Abai Nemes László; szakcso
port vezető: (szervezői) Szigeti 
Lajos; szakosztályvezető edző; 
dr. Vlaskovits József, edzők: 
Hermecz Béla, Gaál Csabáné 
és Villányi Lajos.

Üjabb Ércbányász siker. Az 
újonc Pécsi Ércbányász sakk
csapata folytatja kitűnő sze
replését az OB I-ben. Pécsi 
Ércbányász-Szegedi Vasút 7:6. 
A győzelmeket Ribli, Kádár, 
Lénárt, Szilárd. Glott és Já
vori, a döntetlent: Kocsis, Ka
marás és Krisztián érte el.

Az országos bányász csapat 
(3 plusz 1 fő) és egyéni (4 fő) 
asztalitenisz bajnokság, a Bá
nyaipari Dolgozók Szakszerve
zete rendezésében, Budapesten, 
1971. június 25-26-27-én kerül 
sorra. A tömegsport bizottság 
által rendezendő vállalati asz
talitenisz bajnokság első négy 
helyezettje fogja képviselni az 
Ércbányász színeit, csapatban

A bélyeg
1840-ig a postai küldemények 

bérmentesítési díját készpénz
ben fizették, de szaporodott 
azoknak az országoknak a 
száma, ahol komoly mozgal
mat indítottak a postai szállí
tási díjak csökkentésére és 
egységesítésére, ami pedig csak 
megfelelő postai reformok 
megvalósításával volt gyakor
latilag megoldható. 1823-ban a 
svéd Treffenberg, országa par
lamentjéhez intézett emlékira
tában azt javasolta, hogy víz
jeles papírból készítsenek le
vélpapírt, melyen két nehezen 
utánozható értékbélyegzö le
gyen nyomva (egyik színtelen 
dombornyomású, a másik fe
kete). Addig ugyanis a kész
pénzben történt bérmentesítést 
a címzett birtokába került kül
demény lebélyegzésével, vagy 
aláírásával igazolták. A parla
ment nem fogadta el a sokak 
által jónak talált újítást. 1834- 
ben a skót James Chalmers, 
Angliában eljutott a bélyeg 
gondolatához és saját nyomdá
jában elkészítette az első bé
lyegtervet, melyet a Kereske
delmi Kamarához nyújtott be. 
Gyakorlati kivitelre nem ke
rült a terv. 1836-ban a szlovén 
születésű Kosir Lőrinc az 
osztrák kormányhoz intézett 
beadványában tervezetet nyúj
tott be, mely a portódíj kész
pénzben történő fizetése he
lyett bérmentesítési postabé
lyegek készíttetését és forga
lomba hozatalát javasolja

1837-ben, az addig tanítósko- 
dó angol Sir Rowland Hill 
nyilvánosságra hozta „A pos
tai reform szükségessége és 
fontossága” című, nagy feltű
nést keltő követelését, mely
ben a postai adminisztráció

EDÜ—Kutató-Mély f.
Központ—III. üzem
IV. ü. I. akna-IV. ü. IV. akna
Szálló—Szolgáltató
II. üzem-Kis. Kút.

VI. forduló:

j III. üzem—ÉDU
i IV. ü. IV. akna-Központ 
I II. üzem—IV. ü. I. akna
Kutató-Mélyf. -Szálló 

I Szolgáltató—Kis. Kút.

VII. forduló:

ÉDÜ-IV. ü. IV. akna 
Központ—IV. ü. I. akna 
Kis. Kut.-Kutató-Mélyf.
Szálló—III. üzem
II. üzem—Szolgáltató 

VIII. forduló:

IV. ü. I. akna-ÉDÜ 
Központ—II. üzem 
IV. ii. IV. akna-Szálló
III. üzem—Kis. Kút. 
Szolgáltató—Kutató-Mélyf.

IX. forduló:

ÉDÜ-Központ 
I Szálló—IV. ü. I. Akna
Kis. Kut.-IV. ü. IV. akna 
Szolgáltató—III. üzem 
Kutató-Mélyf.—II. üzem

KOVACS MIKLÓS

I és egyéniben. Ha valamelyik 
helyezett nem vállalja a rész
vételt, úgy az ötödik, vagy a 
hatodik helyezett fog indulni.

, Szállást, étkezest és egyéb fel
merülő költségeket a rendező 
szerv és a vállalati tömegsport 
bizottság fedezi.

1 ll-esek döntöttek. A Dunán
túli Napló Kupáért folyó küz
delemben a Pécsi Ércbányász 
labdarúgó csapata az első 
mérkőzésen 1:0 arányú győ
zelmet ért el, helyenként ki
tűnően Játszó Helyiipar csa
pata ellen. Második forduló
ban a Pécsi Dózsa NB I-es 
csapatával mérkőzött. Jánosi, 
illetve dr. Györkő góljával 1:1 

i arányú döntetlenre végződött 
1 a rendes játékidő. A szabá- 
I lyok értelmében ll-es rúgások 
I következtek, mely a Pécsi Dó- 
j zsának kedvezett, az ötből né- 
! gyet, az Ércbányász mindösz- 
sze kettőt értékesített. A 

I döntőt a Pécsi Dózsa és a 
’ Komlói Bányász együttese vív
ta. a harmadik helyért az 
Ércbányász a Pécsi Bányász 

| csapatával mérkőzött.
K. M.

születése
egyszerűsítését, a postai tari
fák leszállítását és egységesí
tését, az egységes „penny por
tó” (filléres portó) rendszer 
bevezetését és a bérmentesíté-

J si díjak kötelező előre fizeté
sét ajánlotta. Ebben még nem 
ajánlott bélyeget, csak előre 
benyomott értékjelzésű levél
papírt és borítékot. Reform- 
törekvései a posta merev el
lenállásába ütközött; csak egy 
képviselő pártfogolta. Ilill ek
kor tett javaslatot a benyo
mott értékjelzésű levélpapír és 
boríték helyett a borítékra ra
gasztható bélyegre. A posta
ügyi miniszter a bélyeget az

' összes bolond találmányok leg- 
rendkívülibbjének minősítette. 
Ilill harcának eredménye, 
hogy végül is elfogadták ter
vét és a posta vezetőinek so-

■ rába kinevezve, őt bízták meg 
! megvalósításával. 1840. május 
I 6-án került kiadásra London- 
! ban a világ első bélyege Vik
tória királynő képével két cím
letben (egy és kettő penny).

! Mivel a felsorolt újítók fel
tehetően nem tudtak egymás 
terveiről és mivel Hill terve 
valósult meg, azért őt tekin-

i tik a bélyegek atyjának.
A sors iróniája, hogy ponto

san az első két bélyeg meg
jelenésének napján került ki
adásra a William Mulready ál
tal kiadott „teljes” azaz be-

• nyomott értékjelzésü postai bo
ríték. Érdekes tény, hogy az

; első hetekben a bélyegekkel 
í szemben a borítéknak jósoltak 
' jövőt, annál is inkább, mert 
a bélyegek a vicclapok állan
dóan gúnyos támadásának tár-

, gyát képezték.

ETE KÄLMÄN

KERESZTREJTVENY
Rejtvényünk vízszintes 1. folytatva a függőleges 17. és 26. 

sorában Pártunk X. kongresszusának határozatából idézünk. 
Beküldendő e sorok megfejtése a szerkesztőség címére 1971. 
március 10-ig. A helyes megfejtők között könyveket sorso
lunk ki.

Vízszintes: 14. Használhatatlan
ná tesz. 15. Folyó Svájcban. 
16. Táskarádió típus. 17. Ide
gen női név. 18. D-vel az ele
jén virág. 19. Pólus. 20. Irtja. 
21. Visszavarr! 22. Férfinév. 
23. EO. 24. Véd (ford.). 25. 
Közúti figyelmeztetés. 26. Bor
kő része. 27. Illetve, röviden. 
28. Esőben áll. 29. Cukorka. 
30. ötlet, névelővel. 31. Cse
léd. 33. Fogyasztja. 34. Brazil 
regényíró. 35. Sajtjáról híres 
holland város. 36. Divatos kö
szönés. 37. Folyadék. 38. Ta
gadó szó. 39. ötletes, sziporká
zó. 41. Ismeretlen névjele. 42. 
Kötőszó. 43. Üde levegő. 44. 
Déli határfolyónk. 45. IIÖI. 46. 
Hiteget. 47. Ez erődítmény? 
48. Görög betű. 49. Pompás. 
51. Szőlőtámaszték. 52. Isten 
neve a mohamedán vallásban. 
53. Férfinév. 54. Város Bács- 
Kiskun megyében. 55. Maros 
menti város. 56. SKN. 57. Har
kov része! 58. Szándékozik. 59. 
Ezüst vegyjele. 60. ZE. Cl.

! Bérlő 62. Idegen férfinév. 63. 
i Fekhely. 64. Női név.
Függőleges; 2. Dezertőr. 3. Be
cézett férfinév. 4. Kevert tan. 
5. Járunk rajta. 6. Fejfedő. 
7. Szende. 8. Menyasszony. 9. 
Kicsinyítő képző. 10. Megsar
kal része. ll. Város - angolul.

. 12. Azonos mássalhangzók. 13.

. EO. 18. Ütmenti mélyedés. 19.

Finnországi élménybeszámoló
Ha az elmúlt év tapasz

talatait vesszük figyelembe, 
nem minden TIT előadás, 
vagy élménybeszámoló volt 
sikeres, különösen látoga
tottság szempontjából. A 
február 5-i finnországi él
ménybeszámolóról viszont 
elmondhatjuk, hogy vára
kozáson felüli volt. Lehet, 
hogy az előadó vonzóereje, 
vagy maga a téma vonzot
ta a fiatalokat, de megtelt 
zsúfolásig a B I. 17. kistár- 
salgó.

Nem véletlen, hiszen vá
rosunk híres zongoristája 
és közismert zeneszerzője 
volt a fény középpontjá
ban, Kész József, az Olym
pia bár zongoristája, aki 
Finnországban töltött kö
zel három évet. Lahti, Pécs 
város . testvérvárosa és 
Tempere, Miskolc testvér- 
városa elsők között került 
a vászonra. E két város
ról már sokat hallottunk, 
különösen Pécs testvérvá
rosáról, ahol közigazgatási, 
ipari és mezőgazdasági, de 
nem utolsósorban művésze
ti követeink jártak már 
több esetben.

Hameenlinna Sibelius 
szülővárosa, Naantali II. 
Sándor cár nyaralója, Kuo- 
pid forgó étterme, Kouvola 
modern városnegyede, 
ugyancsak lekötötte figyel
münket. A látott új, mo
dern városok egyidősek a 
mi Űjmecsekaljánkkal. 
Büszke öröm töltötte el

! Becézett női név. 21. RTIS. 22. 
Filmszínház. 23. Árusít. 25. Ér
zékszerv. 27. Község Somogy
bán. 28. Vezetékben kering. 29.

i Folyó Romániában. 30.............ya,
i török város. 32. íz. 33. Rago-
. zott mutatónévmás. 34. Üdítő- 
' ital, névelővel. 36. Szakszer
vezetek Országos Tanácsa. 37. 
Férfinév. 39. Petesejt tápanya. 
40. Földrészünk eleje! 41. Dal.

, 43. Intő jel. 45. Égitest. 46. 
Egyiptomi mitológiai isten. 47. 
I. István korábbi neve. 48. 
ILAR. 50. Zeneszerzőnk. 51.

: Mint a vízszintes 51. plusz O.
' 52. Pasar betűi. 54. Kobakja 
része. 55. AKEE. 57. Vízi állat. 
38. Keverve van! 59. Vén. 61. 
Éneklő szócska. 62. YA. 63.
Hamis.

Lapunk február 1-i számában 
közölt keresztrejtvény helyes 
megfejtése:

! „Tündöklik, mint a gondolat 
maga,
a téli éjszaka.
Ezüst sötétség némasága 
holdat lakatol a világra.”

Könyvjutalomban részesült:
Fehér József Ilelesfa, Fű u. 28. 
Peák László II. rakodó. Sza
bolcsi János Pécs, Radnics u. 
34.

Juhász Károly

szívünket, hogy a látottak 
alapján, nem maradunk el 
a finnországi fejlődéstől.

A művészileg nagy ér
zékkel készült diapozitívek 
hűen tükrözték az ottani 
táj szépségeit. Kész József 
elmondotta, hogy kb. hat
van magyar zenekar mű
ködik az országban, melyek 
méltán reprezentálják or
szágunk szórakoztatózenei 

j színvonalát. Meglepett ben
nünket az is, hogy a kö
zel négy és fél millió la
kos évente egyre csökken, 
mert kénytelenek elhagyni 
hazájukat munkavállalás 
végett.

Mezőfi János

Szakszervezeti 
választások hírei

A szakszervezeti választások 
eddig befejezett szakaszában 
vállalatunknál 569 bizalmit vá
lasztottak meg. A bizalmiak 
közül 56-an, mint főbizalmiak 
végzik társadalmi munkájukat. 
Több csoportnál bizalmi he
lyettest Is választottak. 152 fő 
bizalmi újonnan került funk
cióba.

Befejeződött a műhelybizott
ságok újjáválasztása Is. Válla
latunknál 32 műhelybizottság 
működik, 177 fő műhelybizott
sági taggal. Üjonnan került 
funkcióba 74 műhelybizottsági 
tag.

Az értekezletek Igen aktí
vak voltak, sok észrevétel, ja
vaslat hangzott el. A friss 
erők beáramlása a vezetésbe, 
záloga a szakszervezeti mun
ka további javulásának.

Juhász Károly



Sokoldalú tevékenységről, a dolgozók érdekében tett eredményes intézkedésekről 
adott számot a beszámoló
Megválasztották a vállalat 
szakszervezeti vezetőségeit

A MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZATI VÁLLALAT DOLGOZÓINAK LAPJA
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Fokozott felelősséggel az üzem összmunkájáért

Erőfeszítések
a vágathajtás korszerűsítésére

Beszélgetés Dr. Tisza István főmérnökkel
Előző számainkban már ismertettük olvasóink 

előtt azokat az elképzeléseket, amelyeket a II. sz. Bá
nyaüzem a műszaki fejlesztés terén ez évben maga 
elé tűzött. Ezek közül a programpontok közül válasz
tottuk ki a vágathajtás meggyorsítását, illetve gazda
ságosságának növelését. Erről kérdeztük dr. Tisza 
István főmérnököt-

— Mi lette szükségessé 
a vágatteljesítmények nö
velését és az önköltség 
csökkentését?
— Az üzem minden év

ben nagymennyiségű vága
tot kénytelen kihajtani, te
kintve, hogy az ércesedés 
egy-egy szinten nagyon 
széthúzódó. A hatalmas vá
gatmennyiség rengeteg 
pénzt emészt fel, ami rend
kívül súlyosan érinti az 
üzem költséggazdálkodását. 
Érthető tehát, hogy arra 
törekszünk, hogy gyorsab
ban, de egyben sokkal ol
csóbban hajtsuk ki vága
tainkat. E cél elérésének 
két módja van: az egyik 
a vágatteljesítmények nö
velése, a következő módo
kon: új robbantási techno
lógiát akarunk kikísérletez
ni. Meg kell találnunk az 
optimumot mint a fogás
mélység, mint a lyuktelepí
tés, de a robbanóanyag mi
lyensége szempontjából is.

— A teljesítmény növe
kedést hivatott előidézni a 
fúrási munkák meggyorsí
tása is. Jelenleg gépésze
tünk dolgozik a Kis. Kut- 
tal közösen egy új fúróke
reten, amelynek segítségé
vel a vájvéget rövidebb 
idő alatt lehet lefúrni. A 
fúrókeret által egy ember 
egyszerre több gépen is 
tud dolgozni. A fúrókeret 
egyben biztosítja a lefúrt 
lyukak párhuzamosságát is.

A párt-végrehajtóbizotság napirendjén szerepelt
Vállalatunk párt-végre- 
’ hajtóbizottsága mun

katervének megfelelően 
megvizsgálta és értékelte 
szocialista brigádjaink, üze
meink patronálási tevé
kenységét. Megállapítást 
nyert, hogy vállalatunknak 
mintegy 70 egysége (szocia
lista brigád, üzemrész, 
üzem, párt-, szakszervezet, 
KISZ- és MHSZ szervezet) 
tizenhárom iskolában, ti
zenkettő óvodában, négy 
bölcsődében és három ne
velő intézetben végez pat
ronáló munkát.

Szerveink ezen tevékeny
sége az elmúlt évek folya
mán ösztönösen alakult ki 
és erőteljesen kapcsolódik 
a szocialista brigádmozga
lom kibontakozásához. A 
kezdetben többnyire techni
kai — anyagi jellegű se
gítés mellett és helyett 
most már egyre inkább a 
politikai — kulturális 
együttműködés lép előtér
be. A mozgalom anyagi, 
politikai és erkölcsi értéke 
napjainkban is már igen

Rendkívül nagy jelentősé
gűnek ítéljük azt a tényt is, 
hogy az egészségre káros 
vibrációt is kiküszöbölhet
jük.

— Értesültünk arról is, 
hogy a meddő anyag 
mozgatása terén is új
donságokat akar az üzem 
bevezetni. Itt mi a hely
zet?
— Az üres csille váltá

sával szeretnénk a továb
biakban előrelépni. Itt is 
több módszer lehetséges. Űj 
váltókkal, váltórendszerrel, 
de azokban a vágatokban, 
ahol elfér, ott dupla vá
gány segítségével gyorsíta
nánk meg a meddő anyag 
kezelését. Az utóbbiba csil
leátrakó szerkezetet is ter
vezünk, a csillék áthelye
zésére.

Másik módszer a szállí
tószalagos csilletöltés, en
nek a berendezésnek a le
gyártása folyamatban van.

— Milyen intézkedésekre 
kerül sor a vágathajtási 
önköltség-csökkentés el
érésére?
— A biztosítási mód 

i megváltoztatásával akar
juk lényegesen olcsóbbá 
tenni a vágathajtást. A ko
rábbi TH-elemek helyett az 
olcsóbb, betonba ágyazott 
vagy danamid hüvelyes 
biztosítási módokkal több
száz forinttal csökkenthet-

Új fejlődési szakaszába érkezett 
az iskolák, nevelő intézmények patronálási mozgalma

jelentős, de a kapcsolattar
tásnak jelenlegi szerteága
zó, szinte átfoghatatlanul 
bonyolult formája, komoly 
akadályt jelent a mozga
lom értékének további ki
bontakoztatásában, a szín- 

! vonal további javítása út
jában. A végrehajtó bizott
ság határozatában ezért 
felhívja a figyelmet a moz
galom előtt álló következő, 
legfontosabb feladatokra.

1. A patronáló mozgalom 
összefogása, továbbfejlesz
tése érdekében vállalati 
irányító koordináló bizott
ságot kell létrehozni és 
segítségével el kell érni, 
hogy 1972. év elejéig üze
meink, figyelembe véve az 
eddigi életképes kapcsolato
kat a patronáló brigádokat, 
szerveket egy, legfeljebb

I jük a folyóméterenkénti 
I vágatköltségeket.

— Főmérnök elvtárs! Ha 
ez ilyen jó, és olcsó mód
szer, miért csak most 
kerül bevezetésre?
— Korábban a KBP en- 

í gedélye kellett a vágathaj
tási technológiák jóváha
gyásához. A felügyelőség 
pedig mereven ragaszko
dott a mi kőzetviszonyaink 
mellett a TH-biztosításhoz, 
illetve más megszokott biz
tosításhoz. Most az ÁBBSZ 
III., bővített kiadása lehe
tővé teszi, hogy az új tech- 

; nológiát a vállalat műszaki 
vezetője engedélyezze. A 
vállalati műszaki igazgató- 
helyettes a személyes meg
tekintés után jóváhagyta 
az új technológia bevezeté
sét, így ennek a továbbiak
ban semmi nem áll útjá
ban.

— A tervek és az elkép
zelések nagyszerűnek lát
szanak. Mikor kerül sor 
bevezetésükre és üzem
szerű alkalmazásukra?
— A főteszegecseket már 

üzemszerűen alkalmazzuk. 
Az elmondottak többi része 
még kísérleti jellegű, de a 
kísérleteket az első félév 
végére befejezzük. Azokat 
a módszereket pedig, ame
lyek beválnak, azonnal 
üzemszerűen alkalmazni kí
vánjuk.

A tervek és elképzelések 
tehát megvannak, a beve
zetésüket és alkalmazásu
kat várjuk, figyeljük, an
nak idején beszámolunk 
róluk olvasóinknak.

Érdi Krausz Gábor

kettő—három iskolába, in
tézménybe irányítsák. He
lyes lenne, ha kérésünkre 
az érintett iskolák is kije
lölnék összekötőiket a kap
csolat fenntartására, eset
leges bővítésére. A válla
lati koordináló bizottságot 
a párt-, a szakszervezet, a 
KISZ-bizottság, a nőtanács 
és az MHSZ képviselőiből 
1971. április 15-ig létre kell 
hozni.

2. A patronáló munkába 
bekapcsolódó brigádok, 
szervek az intézménynek

j nyújtott segítség formáját, 
lényegét, az intézmények 
vállalásait szerződésben 
rögzítsék, a végrehajtást fo
lyamatosan értékeljék.

3. A patronáló mozgalom 
szükség szerint, különösen 
az óvodák, bölcsődék ese-

Vállalatunknál március 6-án tartották meg a szak- 
szervezezeti küldöttértekezletet a műszaki klub helyi
ségében

A küldöttértekezlet elnöke, Gross György köszön
tötte a megjelenteket. Az értekezleten részt vett Ska- 
liczki András, a BDSZ osztályvezetője, Bogár József, az 
SZMT vezető titkára, dr. Koncsag Károly, a Kerületi 
Bányaműszaki Felügyelőség vezetője, dr. Lichner 
György, az Egészségügyi Szolgálat vezető főorvosa, Já
vori István, a III. kerületi Tanács elnöke.

A négyéves munkáról készített írásos beszámolóhoz 
Rácz Gyula, a vállalat szb-titkára adott szóbeli kiegé
szítést. Összefoglalta a vállalatnál lezajlott szakszerve
zeti választások tapasztalatait. A beszámolók igen ala
posak voltak, a szakszervezeti tagság aktivitása a szám
talan javaslatban és kritikai észrevételben jutót kife
jezésre. A jelölő bizottságok is körültekintő munkát 
végeztek, így a legrátermettebbek kerültek funkcióba. 
Az üzemi választások során az egész vállalatot érintő 
javaslatok is elhangzottak, amelyekből a következőket 
javasolják a felsőbb szervek elé terjeszteni:
— az alapszervezeti választásokat a jövőben négy éven

ként tartsák;
— a korkedvezményes munkaköröket az uránbányá

szat speciális helyzetének megfelelően terjesszék ki;
— nyújtsanak kedvezményes nyugdíjazási lehetőséget 

az I. sz. Bányaüzem termelésének befejeztével, az 
arra rászorulóknak.

FEJLŐDÖTT AZ ÜZEMI DEMOKRÁCIA
A továbbiakban az 1970. 

évi munkaverseny eredmé
nyeit ismertette Rácz elv
társ.

Élüzem címet nyert: I.,
II. , III., IV. számú Bánya
üzemek, Ércdúsító Üzem 
és a Szolgáltató Üzem. A 
Szocialista munka üzeme 
címet elnyerte: az I., II.,
III. sz. Bányaüzem, az Érc
dúsító Üzem és a Szolgál
tató Üzem.

A kongresszusi munka
versenyben a bányaüzemek 
közül első helyezett lett a 
III-as sz. Bányaüzem, má
sodik helyezést ért el az
I. sz. Bányaüzem. A kül- 
B-fni üzemek közül első 
lett az Ércdúsító Üzem, a 
második helyezést a Szol
gáltató Üzem érte el.

A vállalat igazgatója, 
párt-, szakszervezeti, K'ISZ- 
bizottsága köszönetét fejez
te ki a II. sz. Bányaüzem
nek a kongresszusi verseny
ben elért kiváló munkájá
ért.

Ezután kitért az 1971. 
évi fontosabb feladatokra. 
Felhívta a figyelmet, hogy 
soha ne feledkezzenek meg 
az emberről, akik a felada
tokat megoldják. Foglalkoz
zanak többet az egyes dol
gozók személyes problé
máival. Segítsék az alkotó, 
kezdeményezőkészség ki
bontakoztatását. A dolgo
zók részéről elhangzó bí- 
ráltban mindig azt nézzék

I tében továbbra is irányul
hat a technikai, anyagi se
gítségre, de fő iránya egv- 
re inkább a politikai, er
kölcsi nevelés, a kulturá
lis élet közös fejlesztése le
gyen. Az ilyen jellegű 
együttműködésben töreked
ni kell a sokoldalú tartal
mas és kölcsönös segítség- 
adásra, hosszabb időtarta
mú célok kitűzésére és 
megvalósítására.

4. A patronáló munka 
eredményeit, továbbfejlesz
tését a szocialista brigád
mozgalom egyik lényeges 

J feladataként tekintsük a 
továbbiakban is. Az éves 

; és az esetenkénti verseny 
I értékeléseknél illetékes bi
zottságok, szervek külön 
pontként értékeljék.

Tóth Béla

a gazdasági vezetők, hogy 
a kritika a munka megja
vítását célozza. A jobb, 
eredményesebb munka pe
dig az egész vállalat kol
lektívájának, érdeke. Be
fejezésül köszönetét mon
dott minden társadalmi 
munkásnak, akik segítettek 
a mozgalomban, a dolgo
zók mindennapi ’ problé
máinak megoldásában.

Az írásos beszámoló rész
letes tájékoztatást adott a 
szakszervezet termelést se
gítő tevékenységéről, a ter
melési tanácskozások akti
vitásáról, az üzemi demok
rácia érvényesüléséről. 
Foglalkozott a vállalati 
munkaverseny mozgalom
mal, amely tartalmában is 
gazdagodott, különösen a 
jubileumi évfordulók tisz
teletére szervezett verseny 
során. A mozgalmat új 
módszerek, új technológiák 
széleskörű elterjesztése, a 
gazdaságos termelésre való 
törekvés jellemzi és ennek 
is köszönhető, hogy a vál
lalat évről évre túlteljesí
tette feladatát.

Szólt a beszámoló a szo
cialista brigádmozgalom 
eredményeiről is, amely a 
verseny alapja. Az elért 
eredmények alapján meg
teremtődtek annak feltéte
lei, hogy nagyobb részle
gek, termelési egységek, 
sőt a teljes üzemi kollek
tívák küzdjenek a „Szocia
lista üzem” cím elnyerésé
ért.

A beszámolási időszak 
alatt a dolgozók anyagi 
helyzete is lényegesen vál
tozott. 1970-ben a munká
sok átlagkeresete 12,4 szá
zalékkal, az alkalmazotti 
dolgozóké pedig 7 száza
lékkal volt magasabb, mint 
1967-ben. Javultak a dol
gozók élet- és munkakörül
ményei, munkabiztonsága 
és szociális ellátottsága. 
Egyre növekvő összegeket 
fordított a vállalat a mun
ka- és védőruha ellátásra, 
étkeztetésre, a dolgozók 
munkahelyre való szállítá
sára, a munkásszálló fenn
tartására. Jelentős intézke
dések születtek a munka 
biztonsága és a dolgozók 
egészégvédelme érdekében 
(friss levegő ellátás javí
tás a föld alatti munkahe
lyeken, porelhárítás, zaj
ártalom elleni küzdelem 
stb.). Kiemelte a beszámoló 
ebben a részben a munka- 
védelmi őrmozgalom szere
pét. Egyre többen és egy
re aktívabban vesznek 
részt dolgozóink ebben a 
mozgalomban. Munkájuk

elismerését jelenti például, 
hogy 1970-ben 155 ezer fo
rint jutalomban részesül-, 
tek az aktívák.

SZOCIÁLIS
INTÉZKEDÉSEK

Megemlékezett a beszá
moló a társadalombiztosítá
si tanácsok áldozatos mun
kájáról is. Évente több 
mint félmillió forint szo
ciális és szakszervezeti se
gélyt osztottak szét a rá
szorultak között. Foglalkoz
tak a nyugdíj előkészítés
sel, beteglátogatással,, üdül
tetéssel. 1970-ben közel .2 
ezer dolgozó és családtag 
részére biztosították a kel
lemes üdülést. Figyelemre 
méltó része volt a beszá
molónak a vállalati szak- 
szervezeti tanács és az üze
mi alapszervezetek tevé
kenységéről adott tájékoz
tató. Mint ismeretes, négy 
éve alakult meg vállala
tunknál a szakszervezeti 
tanács. Munkáját egyenle
tes, harmonikus fejlődés 
jellemzi. Végrehajtotta a 
szakszervezeti munkában a 
decentralizációt, meghatá- 
tározta a hatásköröket. Így 
jelenleg a vállalati szak- 
szervezeti tanácshoz hat 
üzemi szakszervezeti tanács, 
négy önálló szakszervezeti 
bizottság, 32 műhelybizott
ság tartozik. E szervekben 
1497 fő választott és 691 
fő tisztséggel megbízott 
szakszervezeti aktivista 
ténykedik. A testületek lét
rehozása a szakszervezeti 
demokrácia szélesítését je
lentette. A szakszervezeti 
szervek jó munkát végez
tek a kollektív szerződés 
kidolgozásában, kezdemé- 
nyezően léptek fel a nagy- 
családosok anyagi támoga
tásáról stb. A vállalati 
szakszervezeti tanács szor
galmazta a rövidített mun
kahét, a csökkentett mun
kaidő bevezetését, a bázis 
bérszínvonal felemelését. A 
testületek tehát eredmé
nyes munkát végeztek, ki
alakult a kollektív vezetés, 
és javasolják az alapsza
bály módosítását, miszerint 
az alapszervezetek válasz
tásaira négy évenként ke
rüljön sor.

A beszámoló bőven tar
talmazott kritikai észrevé
teleket is. Bírálták a fiatal 
dolgozókat, mivel sokan 
nem végzik el az általános 
iskola nyolc osztályát; ki
fogásolták az újításoknál 
még előforduló vontatott 
döntést, a munkaruha mi
nőséget, Bírálat érte a für
dő és öltöző ellátottságot, 
a hideg étkezési csomagok 
egyhangúságát, az üzemor
vosi szolgáltatást, a túlóra
keretek be nem tartását 
stb. A gazdag témaválasz
tás, a beszámoló bátor kri
tikai hangja ösztönzőül ha
tott a tanácskozás részt
vevőire, amely az aktivi
tásban jutott kifejezésre.

A vitában felszólalt: 
Kóródi László, Bus Attila, 
Kamarás Lászlóné, Gyulai 
Sándor, Molnár Károly, dr. 
Lichner György, Skaliczki 
András, Will Gyuláné, Ko
vács István, dr. Hadobás 
Béla, Stubna Henrik, Bar- 
tus István, Karászi János, 
Tóka Jenő.

A felszólalások összefog
lalása után a küldöttérte
kezlet határozatot fogadott 
el a soronlevő feladatokról.

Ezután megválasztották a 
45 tagú vállalati szakszer
vezeti tanácsot, a szám- 
vizsgáló bizottságot, vala
mint 12—12 küldöttet a

(Folytatás a 2. oldalon)

árjai, egyesüljetek !
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Nők
akadémiája
Január 27-én nagysikerű

nek ígérkező előadássoro
zat kezdődött a vállalati 
nőbizottság által szervezett 
NŐK AKADÉMIÁJA ke
retében. Az előadásokat 
kéthetenként, szerdai na
pon, délután fél öt órai 
kezdettel a Ságvári Kultúr- 
háfcban tartják és minden 
dolgozó nőt érintő és ér
deklő témáról magas kép
zettségű szakemberek (or
vosok, pszichológusok) tar
tanak előadásokat, a témá
hoz kapcsolódó filmvetítés 
kíséretében. Az előadók a 
feltett kérdésekre válaszol
nak is.

Eddig két előadás hang- ; 
zott el. Az elsőn még kevés j 
hallgató vett részt, — bár ■ 
a téma „Nevelési* problé
mák a családban” nagyobb 
érdeklődésre tarthatott vol
na számot. Az előadó pszi
chológus tanár nagyon ér
dekesen és a gyermekneve
léssel foglalkozó anyák szá
mára hasznos tanácsokkal 
szolgálva világította meg, 
elsősorban a serdülőkorban 
levő gyermekek nevelési 
problémáit. Az első előadás 
olyan figyelemreméltó volt, 
hogy a második rendezvé
nyen már zsúfolásig meg
telt a terem.

Sajnos, az előadó orvosra 
sokat kellett várni, ami 
kissé elvette a NŐ AKA- I 
DÉMIÁJA látogatásától a ! 
nődolgozók kedvét, de a 
rendezőség feltalálta ma
gát, a várakozási időben 
filmet vetítettek.

Végül, ha tetemes késés
sel is, de megtartotta az ! 
előadó orvos a női egész- I 
s,égügyi problémákról szó- | 
ló magasszínvonalú elő- I 
adást.'

Reméljük, a késedelmes 
kezdések nem ismétlődnek 
meg és így nagy érdeklő
déssel várjuk a következő 
előadásokat, amelyek között 
olyan érdekes, változatos 
témák szerepelnek, mint az i 
egészséges táplálkozás, vá- I 
lások társadalmi okai, la- : 
káskultúra, családtársada- í 
lom—iskola szerepe a ne- ! 
velősben stb. Jó volna, ha | 
ezeken, a minden dolgozó 
nőt érintő előadásokon mi- j 
nél nagyobb számban je
lennének meg nődolgo
zóink, mert az ott hallott 
hasznos ismereteket és ta
nácsokat nagyon eredmé
nyesen lehet alkalmazni a 
családi élet mindennapos 
problémáinak megoldásá
ban.

Barabás Andorné

A szívünkbe táncolta magát

Gaál Éva szólótáncosnő 

és dolgozóink levélváltása

Tíz éves a Ságvári Művelődési Ház
A Ságvári nem tudja a lakótelep igényeit kielégíteni

Akikre büszkék vagyunk
A néphadseregben is helytálltak

Többen érdeklődtek idehaza i 
a vadászati lehetőségek felöl, j 
Mongólia, különösen a nyugati 
rész — a vadászok paradicso
ma. Az utóbbi időben a vadá
szatot már itt is szabályozzák, 
azaz engedélyhez kötik, de tá
vol a fővárostól, még sok jur
tában ott lapul a puska, sőt i 
a gépkocsivezető is szívesen 
viszi magával. A hússzerzés, 
a prémmel való foglalkozás a 
vérükben van, apáról fiúra 
öröklődik. A farkasveszély itt 
keleten is meg van, nem egy
szer tizedelte meg a nyájat a 
kiszáradt, szikes tavak náda- j 
saiban megbújó farkascsorda. J 
Az 1969-es kutatási területen j 
gépkocsival Baron-Urt-ból jő- ! 
vet kétszer sikerült találkozni 1 
a hatalmas préri-farkassal. I 
Utána eredtem, de eltűnt az ] 
ingoványos mocsárban. Ilyen
kor, ha nincs veszélyben, em
berre nem támad — hisz bő 
választéka lehet: ló, marha, 
birka, teve szabadon legelnek. 
Az állam 50 Tugrikot (150 Ft) 
fizet egy-cgy farkasért, három 
lelőtt farkas esetében a pén
zen kívül egy birkát is ad
nak. A környéken a róka is j 
eléggé elszaporodott. Este a 
reflektorfénybe került ravasz- ; 
dit gyakran üldözőbe vettük, i 
de egynéhányszor megtréfált 
bennünket. Egyik kirándulás 
során, hazafelé jövet (a Tu- 1

érdeklődésű emberek ré
szére ilyen fórumokat te
remteni. A korlátozott le
hetőségekhez mérten ná
lunk is működnek már klu
bok: a szocialista brigádok, 
az újítók, a nyugdíjasok 
és az ifjúsági klub. Nehe
zíti működésüket, hogy fel- ' 
váltva egy helyiséget kény
telenek használni. Görög 
nyelvű dolgozóink és rádió
saink klubja ezért már 
nem fért el a művelődési 
házban. A 39-es dandár 
úti, illetve a Szigeti úti is
kolában működnek. Gon
doltunk sport klub, nők 
klubjának létrehozására, de 
hely hiányában nem kerül
het sor megvalósításukra. 
Hasonlóan komoly gondot 
jelent, hogy nem tudunk 
korszerű könyvtárat kiala
kítani. Nem éppen dicsek
vésre méltó, hogy 30 ezres 
városrészünknek mindössze 
ötezer kötetes, szerény kis 
könyvkölcsönző áll rendel
kezésére. Ifjúsági és köz-

művelődési könyvtárra len
ne szükségünk. Nélkülöz
hetetlenül szükség . volna 
egy ifjúsági klub kialakí
tására, hiszen köztudott, 
hogy városrészünkben, vál
lalatunknál sok a fiatal és 
alig van számukra kultu
rált időtöltési lehetőség. 
Vasárnap délutáni táncmű
sorainkat két-háromszáz 
fiatal látogatja. Jönnének 
sokkal többen is, de az ál
landó zsúfoltság így is aka
dályt jelent.

— Pártunk X. kongresz- 
szusa újból ráirányította a 
figyelmet a népművelésre. 
Aczél György hangsúlyozta, 
hogy a szocialista kultúr- 
forradalomnak, most leglé
nyegesebb része a közmű
velődés fejlesztése. Na
gyon időszerű volna a már 
régóta emlegetett, korszerű 
és a lakótelep igényének 
megfelelő művelődési ház 
felépítése.

Horváth Jánosné

A SZAKSZERVEZETI 
TANÁCS

Ábrahám Gézáné, Ben- 
cze György, Bőhm Tibor, 
Bácsán János, Békés Sán
dor, Benkő József, Bogár 
Tivadarné, Bódog Ferenc, 
Berta János, Cserti József, 
dr. Egyed József, Éva 
László, Gácsi Mátyás, 
Gross György, Horváth 
Bertalan, Hentes Vigh 
Gyula, dr. Hadobás Béla, 
Izsó Balázs, Jelencsik Gyu
la, Kamarás Lászlóné, Kó- 
ródi László, Király Dezső, 
Kőröshegyi István, Kóbor 
Béla, Koroknál Érzsébet, 
Kollár János, ifj. Lábán 
János, Martini Béla, Nagy 
Ferenc, Nemes Lajos, Me
lis András, Peák László, 
Pillér Ildikó, Rácz Gyula, 
Rolkó Lajos, Simon Sán
dor, Sallay Árpád, Skoda 
József, Steinhőfer Károly, 
Szili Mihály, Szentgyörgy- 
völgyi László, Szondi La
jos, Tirkala Ferenc, Will 
Gyuláné.

A SZÁMVIZSGÁLÓ 
BIZOTTSÁG

Barna Béla, Hollós Já
nos, Kövesi Károly Meisl 
Károly, Véghelyi László.

Az új szakszervezeti ta
nács megtartotta alakuló 
ülését, ahol 11 tagú szak- 
szervezeti bizottságot vá
lasztottak.

A SZAKSZERVEZETI 
BIZOTTSÁG

Ábrahám Gézáné, Bács- 
ván János, Benkő József, 

.... .. Gross György, Kamarás
nyec'ske hibban ’csinálja,“ iSlni t Lászlóné, Király Dezső, KÓ-

Vadászat Mongoiíaban
Ff. réss

mencogtó-i felhagyott wolfram 
bányától) egy rókakoma vá
gódott elénk. Az amúgy is jó 
hangulatú társaságnak kapóra 
jött az alkalom, a Csepel előtt 
szaladgáló rókára, a platón 
levők kispuskával valóságos 
sortűzet zúdítottak. A sok 
mellélövés során az egyik hát
sólába találatot kapott, de to
vább futott. Végül is egy geo
lógus kalapács terítette le. Az 
egyik fúrómester menetközben

si javaslattal állt elő. A me
gyei rendőrkapitány egykori 
ígéretét kihasználva, mindent 
elkövettem az ügy érdekében, 
csak egy volt a bökkenő, hogy 
a rendőrség által felkínált sok 
'öreg mordály között melyiket 
válasszam. Végre a fegyver
mester javaslatára sikerült egy 
aránylag jónak látszót kivá
lasztani. A fegyver birtokában 
alig vártam már, hogy a szo
kott „zergés” részre érkez

zél többször valóban szaporí
tani tudtuk konyhánk hús
készletét.

MUNKÁS UTÁNPÓTLÁS 
CSALÁDI ALAPON

kiugrott és a győztes szerszá- { zünk. Türelmetlenül nézeget
mot hozzávágta.

Itt keleten, különösen az 
1969-cs kutatási területen talán 
a zerge a legérdekesebb, va
dászatához nemcsak, puska 
kell, hanem egy jó céllövő és 
lehetőleg egy terepjáró GAZ- 
69-es gépkocsi. Rendkívül 
gyors állat, képes tartósan 80 
km-es sebességgel száguldani 
- ezzel védekezik a fátlan, 
dimbes-dombos terepen. Húsa 
ízletes, csak száraz. Látva a 
gyakran fel-fel bukkanó zer- 
gecsordákat, mint az elhúzott 
mézesmadzagot, a tábor négy
tagú konyhabizottsága egyik

tem, amikor az úttól távo
labb felbukkant kb. húsz zer
ge. „Pontos” célzással puska
végre vettem egyet, de az ötö
dik, hatodik lövés után is 
szinte szembe nevetve néztek 
vissza rám. A táborba érve 
megpróbáltam belőni az en
gedetlen fegyvert, de bizony, 
tíz méterről sem • tudtam el
találni az elég tekintélyes 
nagyságú táblát. Ügylátszott, 
hogy a golyó nagy S kanyar
ral kerülte ki céltáblánkat és 
tűnt el a nagy mongol puszta
ságban. A zergekímélő „ka
nyarpuska” után végre egy 

napon egy golyóspuska szerzé- használhatót szereztünk és ez-

I rel, Bihbat stb. helyett ma
gyar névvel illették segédmun- i kasaikat. Pl. reggelenként jót

I derültem, amint a fúrómester 
I oda ballagott beosztottja jur- 
I tájához és ízes magyarsággal 
1 beszólt „András robot!”. 
„András” ilyenkor tudta a kö
telességét, lóra ült és elvág- 

I tatott az 1 km-re levő , fúró
toronyhoz. Igen ám, de nem
egyszer, a délutános műszak 
előtt nem volt az András, - 
elment a 15 km-re levő szom- 

I szédjához tejpálinkázni. Ilyen
kor az történt, hogy Béla bá
tyánk, András feleségével ment 

I ki a műszakra. Az esetet csak 
meg, amikor 

váltást vittem a toronyhoz. 
Mikor oda érek, látom ám, 
hogy egy fiatal asszony bíbe
lődik a tornyon — Béla bá
tyám pedig alulról irányítja. 
Hej, fúrós élet, ez aztán az

Közben a munka frontján a 
fúrószerszámok is forogtak, a 
folyóméterek szaporodtak. A 
körülmények és a viszonyok , 
túrósainkat sokszor komoly később tudtuk 
megpróbáltatás elé állították: 
a geológus magot kért, de a 
méternek is szaporodni kel
lett. 1968-ig a wolframos terü
letünkön főleg a kvarc domi
nált, a ferde fúrás nagyobb- 
inértékű kopást idézett elő a 

: szerszámokban. 1969-ben innen 
I 70 km-re északkeletre települ
tünk az úgynevezett Arenur-i 
niolibdén terület felkutatása 
céljából. Az itt észlelt zónák 
új fúrási technológia bevezeté
sét tették szükségessé. A ki
segítő muRkaerőt a mongol 
fél biztosította, általában a 
18-20 éves korosztály képvi
seltette magát. Fúrómestereink 
a nehéz és furcsa mongol ne
vek, pl. Hurelbator, Altenge-

az András, aki két óra múlva bor Béla, Melis András, 
megérkezett szürke paripáján, RácZ Gyula, Sallay Árpád, 
nagy porfelhőt hagyva maga <... cóndnr
után. Műszakra azonban nem ötmon odiiuoi. 
engedtük, nehogy imbolygó 
hangulatában bajt csináljon.

Következő rész: TALÁLKO
ZÁS SZALAGOS KUTYÁK
KAL

FRÖHLICH GYULA

A vállalati szakszervezeti 
bizottság elnökévé Gross 
György elvtársat, titkárává 
ismét Rácz Gyula elvtársat 
választották.

Juhász Károly

A volt I-es üzem dolgo
zói közül többen és mun
kásszállónk lakói, Gaál 
Éva, a Magyar Operaház 
szólótnácosának TV-filmjét 
követően meleghangú le
vélben fejezték ki elisme
résüket a művésznőnek. 
Gaál Éva, úgylátszik, nem
csak kiváló balerina, de 
embernek is figyelmes, 
mert válaszlevelet és több 
képet küldött dolgozóink
nak. Az alábbiakban kivo
natosan közöljük a levelet, 
fotókkal, és reméljük, hogy 
a művésznőt nemcsak a 
képernyőn, de személyesen 
is újra láthatjuk.

KEDVES ELVTÁRSAK!
Sok levelet kaptam TV- 

filmem után, de mindegyik

között az önöké a legked
vesebb!!! Körül is hordoz
tam az Operaházban és ba
ráti körömben, mert erre 
vagyok a legbüszkébb és, 
ha a díjat nem is kapom 
meg, ez a levél kárpótol 
érte. Becses helyet találtam 
neki vitrinemben és vala
hányszor ránézek, mindig 
szeretettel gondolok önök- j 
re! — és nagyon köszönöm!

A mi szakmánk is nehéz I 
fizikai munka. Szívet, tti- i 
dőt, agyat kifárasztó. Tel- ; 
jes testkoncentrációt igé- ■ 
nyel és komoly szellemi 
megerőltetést jelent. Szi
multán figyelni a zenére, 
koreográfiára, színpadra, 
partnerre, izmokra, jelmez
re, karmesterre stb. Min
den reggel 9-től 2-ig gya
korolunk, próbálunk, este 
szintén próba, vagy elő
adás. Talán önök nem. is 
tudják, hogy a bányászok
kal vagyunk egy kategóriá- j 
ban a fizikai dolgozók kö
zött. Mindig is figyelemmel 
kísértem, éppen ezért az 
önök áldozatos munkáját 
és eredményeit...

Néhány képet küldök 
önöknek legkedvesebb sze
repeimből. Mégegyszer na
gyon köszönöm figyelmü
ket és sok szeretettel kí
vánok önöknek

Jószerencsét
Budapest, 1971. február 11.

Gaál Éva
í

Az új. korszerű Műve
lődési Ház nélkülözhetelen 
teltétele a vállalat és a vá
rosrész kulturális fejlődé
sének. Ez szűrhető le ösz- 
szegezésül annak a beszél
getésnek alapján, amelyet 
a tíz éve működő Művelő
dési Ház igazgatójával, 
Hornung Lászlóné elvtárs
nővel folytattunk.

— A kultúrotthon erede
tileg a munkásszálló lakói
nak kultúrigényét volt hi
vatva kielégíteni. Időköz
ben egy harmincezres vá
rosrész kultúrotthonává 
vált.

— Az otthon kezdettől 
fogva arra törekszik, hogy 
elősegítse a látogatók, kü
lönösen a fiatalok művelő
dését, műszaki előképzését, 
a versenyszellem, valamint 
a kollektív élet kialakítá
sát. Ezért már az első idő
ben különböző szakköröket 
hoztunk létre. A gyermek
foglalkoztatású modellező 
szakkör 1957 óta működik. 
Megalakulása óta nagy 
hozzáértéssel és lelkesedés
sel Mohai István elvtárs 
Irányítja. A régebbi tagok 
közül több országos és Eu- 
rópa-bajnok nevelődött ki. 
A rádió szakkör 1965 óta 
működik. Témakörük: rá
diótechnikai képzés, pálya- 
választási munka segítése 
ás nemzetközi rádiós kap
csolatok ápolása. A szak
körön belül kilenc szak
osztály, 249 taggal dolgo
zik. Részt vettek megyei 
ás országos versenyeken, 
ahol második, harmadik és 
hetedik helyezést értek el. 
A képzőművészeti szakkör 
jelentősen elősegíti a tagok 
ás környezetük ízlésének 
fejlesztését. Eredményes 
munkájuk bizonyítéka,
arany-, ezüst- és bronz
érem.

— öt éve működik a fo
tószakkör, amelyet a mun
kásszállásra helyeztünk át, 
ahol komoly bázisa van. 
Tartalmas időtöltést jelent 
a szállólakók részére. Fú
vószenekarunk most már 
országos hírű. Évek óta 
az „aranylant” birtokosa. 
Ápolja a magyar és a nem
zetközi munkásmozgalom i 
zenei hagyományait. 1970- 
ben a városi és megyei ' 
szervek értékelése alapján 
aranyplakettet és oklevelet i 
kaptak. Zeneóvodánkba 20 
—40 gyermek egész kicsi 
kortól tanul zenét, fejlesz
tik hallás és ritmus érzé
küket.

— A klubok ma a nép
művelés legkorszerűbb for
mái. Célszerű ezért azonos

KISZ vezetőség választások a Ill-as üzemben
1971. év decemberére a 

KISZ Központi Bizottsága 
a Szervezeti Szabályzat ér
telmében összehívta a KISZ 
soronkövetkező VIII. kong
resszusát. A kongresszus 
előtt lebonyolításra kerül az 
alapszervezeti vezetőségek, 
csúcsvezetőségek, vállalati, 
városi, járási és megyei bi
zottságok újjáválasztása.

KISZ-szervezeteink egyik 
legfontosabb feladata, hogy 
a párt ifjúságpolitikai ha
tározatát végrehajtsa, illet
ve a KISZ-vezetőségek e 
határozatot végrehajtassák. 
Az 1971-es év, mint a IV. 
ötéves terv kezdete nép- 
gazdasági szempontból is 
fontos feladatokat ró 
fiataljainkra. Felsőbb
szerveink határozata
értelmében a választásokat 
március, április hónapban 
meg kell tartani. Intéz
kedési tervet dolgozott ki, 
mely órarend pontossággal 
meghatározza a választá
sok menetét.

A februári taggyűléseken 
a KISZ-tagság megválasz
totta a különböző munka- 
bizottságokat. . Az alap
szervi vezetőségválasztó 
taggyűlések március 19— 
26-a között bonyolódnak 
le. A csúcsvezetőséget vá
lasztó küldöttértekezlet áp-

Mecseki Ércbányászati Vál
lalat II. sz. Bányaüzem

Tisztelt Elvtársak!
Örömmel értesítem önöket, 
hogy dolgozóik Klein Já
nos., Törgyéki László, Vodl 
Károly elvtársak, akik ala
kulatunkhoz vonultak be 
tényleges katonai szolgálat
ra, az 1970-es kiképzési év
ben a szocialista verseny
mozgalomban elért ered
ményeik alapján megkap
ták a Magyar Néphadsereg 
Kiváló katonája címet és 
jelvényt.

Köszönöm, hogy olyan 
fiatalokat neveltek, akik 
katonai szolgálatukat be
csülettel, híven a katona 
eskühöz teljesítik, hűen 
szolgálják a dólgozó nép 
ügyét, szocialista hazánkat,

a Magyar Népköztársasá
got. A katonai és politikai 
kiképzésben elért eredmé
nyeikre önök is büszkék 
lehetnek. Fényképüket el
helyeztük az alakulat kivá
lói tábláján.
Pécs, 1971. február 10.

Tisztelettel:
Bodóczy Dezső 

alezredes .

Hasonló elismerő levelet 
kaptunk Balázs János IV. 
üzemi operátor személyét 
illetően, aki azóta üzemé
ben munkába is álltí Na
gyon jól esik az ilyen le
veleket olvasnunk, amelyek 
dolgozóinknak helytállásá
ról tanúskodnak.

Nagy Sándor

rilis 17-én reggel fél 9 óra
kor lesz a műszaki klub
ban.

Tagságunkat a faliújsá
gon és a hangoshíradón 
keresztül rendszeresen tá
jékoztatjuk a választási 
teendők helyzetéről.

Gyulai Sándor

(Folytatás az 1. oldalról)
BDSZ XX. kongresszusára, 
illetve a megyei küldöttér
tekezletre.
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A Kutató-Mélyfúró Üzemnél

Új irányzatok régi feladatok 
a gazdasági mechanizmusban

Ötéves a „Bláthy Ottó” szocialista brigád

A gazdasági irányítási 
rendszer reformjának beve
zetésével üzemünkben is a 
nyereségszemlélet vált 
uralkodó tényezővé. A Ku
tató-Mélyfúró Üzem mun
kájának eredményességét is 
a „hozott” nyereségtömeg 
alapján bírálták el. Ez a 
szemlélet jutott kifejezés
re az üzemrészekre, rész
legekre, csoportokra és sze
mélyekre lebontott anyagi 
ösztönzés különböző for
máiban is. A korábbi évek
ben kialakult önköltségi 
mutatókból és a banki (fix
áras) elszámolási rendszer
ből következően a „nye
reséges” tevékenységet az 
üzem főleg a mecseki lelő
helyen és annak környékén 
működtetett 1200-as és a 
külterületeken (Recsk, S'za- 
badbattyán, Bogádmind- 
szent) bérmunkát végző 
1200-as berendezések üze
meltetésével biztosíthatta. 
A kisebb (650-es és 300-as) 
és főleg vidéken, változó 
kőzetviszonyok között és 
nem koncentráltan telepí
tett berendezések eleve 
veszteségesen dolgoztak, hi
szen ezen berendezések 
banki elszámolási árai is 
a mecseki lelőhelyen, kon
centrált telepítési és azo
nos kőzetviszonyok mel
lett alakultak ki. Ugyan
akkor a külterületeken a 
földtani kutatási igények 
egyre fokozottabb mérték
ben a közép- és kismély- 
ségű fúrások irányában to
lódtak el. (A sekélyfúrási 
igény is növekvő tenden
ciát mutat, de ezen beren
dezésekre banki ár nem 
volt megállapítva, elszámo

A forrázóteknő ügy
Úgy hangzik, mint egy 

krimi-cím. De a történet, 
ami mögötte van, nem is 
nélkülözi a krimi egyes 
elemeit. Itt ugyan két for- 
rázóteknő áll az ügy kö
zéppontjában két hulla he
lyett, de a borzadály — tra
gikomikus aláfestéssel — 
éppen olyan, ha nem na
gyobb. Hiszen társadalmi, 
üzemi valóságról, nyugta
lanító problémákról van 
szó. A társadalmi bíróság 
a hajnali órákban szokat
lan zsúfoltságú felolvasóte
rembe lép. A szokásos vá
sári zsivaj helyett ünnepé
lyes csend. A teremben fel
állított bűnjel —- a légcsa
tornából készített forrázó- 
teknő — kiásott érckopor
sóként szinte kriptaszagot 
áraszt. Két méter magas, 
hatalmas alkotmány, amit 
szemérmetlen nyíltsággal 
csináltak meg az üzemben, 
s éppilyen szemérmetlen
séggel vittek haza. Nem 
észrevétlenül —• ez az igaz
sághoz tartozik. Amikor két 
külszíni csillés megalkudott 
az egyik lakatossal, hogy 
csináljon két ilyen teknőt 
légcsatornából, mégiscsak 
felfigyelt néhány személy. 
A gépkocsivezető, akivel el 
akarták szállítani, nem 
vállalta a fuvart. A szalag
kezelő, aki látta, amint vi
szik a teknőt, jelentette az 
ügyet. Igen bíztató, pozi
tív vonásai ezek ennek az 
ügynek. Mit reméltek hát 
a vádlottak? Valamennyien 
idős, 45, 50, 58 éves, eddig 
feddhetetlennek ismert em
berek. Hét, nyolc, tizennégy 
éve dolgoznak az üzemnél.

Most munkatársaik előtt 
állnak, s számot adnak ma
gatartásukról. Lehet, hogy

lásuk ráfordításos alapon
történt.)

A folyóméter szemlélet 
mellett a minőségi köve
telmények (magkihozatal) 
betartása időnként háttér
be szorult, ami viszont a 
földtani kutatás hatékony
ságára gyakorolt kedvezőt
len befolyást. Nyilvánvaló 
ellentmondás alakult ki te
hát a nyereség előírások 
betartása és a földtani ku
tatás szempontjainak ma
radéktalan érvényesítése 
között. A maga hétköznapi 
valóságában tapasztalhat
tuk, hogyan kerülhet szem
be az egyén anyagi érde
keltsége az üzemi és szak
mai érdekkel. Ha a geoló
gus „átveszi” a fúrást, van 
nyereségrészesedés, pré
mium, de nincs mindig 
biztosítva a földtani kuta
tási cél elérése. Ha viszont 
ragaszkodik a minőségi kö
vetelmények betartásához, 
akkor saját „zsebe” ellen 
dolgozik, nincs nyereség, 
nincs prémium. Se neki, se 
másnak. Ez mindenképpen 
háládatlan szerep, mely to
vábbi belső üzemi ellenté
tek forrásává vált.

Mindannyiunk előtt nyil
vánvalóvá vált, hogy eze
ket a kényszerű érdekel
lentéteket fel kell oldani, 
a népgazdasági, vállalati, 
üzemi és egyéni érdeket 
összhangba kell hozni, mi
nél előbb, annál jobb. Eb
ből a szempontból kedve
ző alkalom í kínálkozott az 
1971. évi szakmai, műszaki 
és gazdasági terv készítése 

I során, amelyet a korábbi 
éveknél sokkal kedvezőbb 
feltételek mellett készít

szívesebben állnának igazi 
bíróság előtt. Kínos-keser
ves lehet szembenézni most 
azokkal, akik tartottak ró
luk valamit. Elmondani 
részltesen a naivan ravasz
di fondorlatokat, beszámol
ni a haszonszerzés erkölcsi 
gátlásokat legyőző csúnya 
vágyáról. Az erkölcsi irány
vesztés az egyik csillést 

I odáig vitte, hogy 14 éves 
fiát hozta segítségül a tek
nő elszállításához. Milyen 
kárt okozhatott az apa a 
fiúban, a példamutatásra 
kötelezett felnőtt a fiatal
ban? Az anyagi kárt — 
közel 2000 forintot — a 
könyvelés könnyen kimu
tatta. De hol az a könyve
lés, amely ki tudja mutat
ni ezt az erkölcsi kárt is? 
Az ilyen ügyek ilyen vo
násai nem kapnak még túl
ságos hangsúlyt egy terme
lő üzemben. A társadalmi 
tulajdonban keletkezett ká
rok mellett azonban lát
nunk kell az erkölcsi ká
rokat is. Ezek okok, azok 
okozatok. — A közszelle
met kell megváltoztatni — 
mondotta az üzemvezető a 
felszólalásában. Ez prog- 

I ram egyelőre, de avatott 
kezekkel valóra is kell 
váltani. A társadalmi bí- 

; róság ítélete súlyos, de hu
mánus. A teknők sokba ke
rültek, de többe is kerül
hettek volna. A terem ki
ürül. A hírhedt forrázótek- 
nő ijesztő méreteivel ott
maradt a felolvasó sarká- 

( ban. De hol a másik? Az 
bizony azóta ismét eltűnt, 
elsősorban az elsőrendű 
vádlott újabb mulasztása 

I folytán.
dr. TF.

1 hettünk el. Lássuk miben 
I nyilvánul ez meg.

—• A merev banki fm el
számolási rendszer meg
szűntetésében és a területi 
változásokhoz jobban iga
zodó önköltséges ráfordítá
sos tervezés bevezetésében.

—■ A gyémántfúrási tech
nológia fokozatos térhódí
tásában, melyre való átté
rés a recski bérfúrásoknál 
feltétele volt az 1970. évi 
megrendeléseknek, de már 
múlt évben megkezdődtek 
a kísérletek egyes saját cé
lú hitelkeretre mélyülő fú
rásoknál is.

— A nyereség előírások 
módosításában 1971-re nye
reségelőírást csak a bérfú
rásokra kap az üzem, a 
hitelkereti fúrásokra vi
szont már nem.

—• A megnövekedett kül
területi sekélyfúrási igény 
teljesítéséhez 1971-ben több 
és korszerűbb sekélyfúró 
berendezés áll rendelkezés
re mint korábban és itt is 
lehetőség nyílik a gyé
mántfúrási technológia ese
tenkénti alkalmazására.

— Az üzem élni fog a 
teljes szelvényű (magkiho
zatal nélkül) fúrási mód 
fokozottabb alkalmazása ré
vén jelentkező lehetősé
gekkel.

— Az üzem teljes szak
mai keresztmetszetének az 
eddigieknél jobb kihaszná
lásában a földtani kutatási 
célok megvalósítása, a ter- 

j melékenyebb és gazdaságo
sabb minőségi munka vég
zése, nagyobb megtakarí
tás, illetve nyereség eléré- 

[ se érdekében. Ezen célok 
szem előtt tartásával kezd
tük meg a Kutató-Mélyfú
ró Üzem 1971. évi szakmai 

j és műszaki tervének össze
állítását, melynek szerves 
részét képezi a közelmúlt- 

I ban megjelent 1/1971. sz. 
üzemvezetői utasítás.

A Kutató-Mélyfúró Üzem 
dolgozói bíznak abban, 

j hogy az 1971-es év az 1969 
) —70-es évek szakmai ered- 
I ményei fokozásának és az 
üzem műszaki-gazdasági te
vékenységével kapcsolatos 
mutatószámok jelentős ja-

I vulásának éve lesz.

Elek István

Barátaink életéből

A Jakut Autonóm Köz
társaságban, Mirnij város
ban sikerrel befejeződött a 

' „Karát” nevű rádióelektro- 
1 nikai logikai rendszer pró
baüzemeltetése. A Komp
lex Automatizálási Kutató 
Intézet új, elektronikus 

] diszpécsere a Mir nevű 
: gyémántbányánál megszűn- 
I tette a kimberlitet szállító 
teherautók várakozását, re- 

i gisztrálja a dúsítóban el
szállított ércmennyiséget és 
a meddőt. A berendezést 

j egyetlen ember kezeli.
A megrakott kocsik az 

úttestbe épített automata
mérlegen halainak át. A 25 

j és 40 tonnás BELAZ te
herautókra kis, antennás 

! adókat szereltek, amelyek 
meghatározott hullámhosz- 

I szón továbbítják a jeleket 
I az elektronikus számító
géphez, az pedig a Karát
hoz, feldolgozásra. Az úton 

1 a vezető világítólapos táb-

Ötéves fennállását jubi- ' életüket, tevékenységüket, más jelszó helyes értelme- 
leumi ülésen ünnepelte a fejlődésüket. Kiváló gazda- zését. Az ezüstérmes bri- 
IV-es üzem I. akna föld- sági munkájuk mellet, tár- gád jövőre vonatkozó ter- 
alatti villanyszerelők „Blá- sadalmi munka az üzem- , vei élénk vitát váltott ki 
thy Ottó” szocialista bri- ben, a mecseki szánkópá-1 a jubileumi ülésen is, de 
gádja. A huszonhat fős bri- lyán és termelőszövetke- az újra választott brigád
gád munkáját, eredményeit' zetben; balatoni kirándu- vezetősége biztosítékot
Kerekes István brigádveze- j lás, közös mozi látogatás, { nyújt a feladatok végre-

] tő ismertette, de fényképek í szakmai vetélkedőn való ’ hajtásához,
{ és eredeti dokumentumok i eredményes részvétel bizo- (
tablókon is bemutatták I nyitja jó szellemüket, a hár- Gebhardt Ferenc

Cél a világszínvonal elérése

Új fúrási technológia a Kutató-Mélyfúró Üzemben

I

A technika forradalmát él
jük. Minden rohamléptekkel 
változik, fejlődik. Erezhető ez 
vállalatunknál is. Erről beszél
getünk Kovács István fúrási 
főmérnökkel.
- Üzemünk fúrási feladatát 

eddig a 15 évvel ezelőtt, szovjet 
szakemberek segítségével be
vezetett, rendkívül gazdaságos, 
az ún. sörétfúrási technológiá- I 
val, vagy fémbetétes koroná- | 
val oldotta meg. Az elmúlt év
ben tértünk át a gyémánt fú
rók alkalmazására.

Mi az új technológia lénye
ge és mi indokolta az új j 
módszer bevezetését?
- A fúrólyuk talpán működő 

hagyományos szerszámot át
cseréltük új szerszámra, ami ! 
gyémántkoronából, csapágya- , 
zott duplafalú magcsőböl, mé
rettartó stabilizátorckból és 70 J 
—80 m hosszú súlyosbítóoszlop
ból áll. A felszínen is kellett 
némi módosítást végrehajtani: 
az öblítőiszap mennyiségének 
egyenletessé tétele érdekében 
erősebb szivattyúk üzembeállí
tása, magasnyomású tolók, fú
vóka rendszer és erősebb fel
színi szerelvények elhelyzése, 
az iszaprendszer kibetonozása 
vált szükségessé. A műszaki 
fejlesztés elsőrendű célja a 
magszázalék növelése volt. el
sősorban azoknak a nyers
anyagoknak kimutatása céljá
ból, ' amelyek karottázs mód- [ 
szerrel nem telje? mértékben I 
határozhatók meg. A földtani 
kutatófúrások jelenleg ismert 
legkorszerűbb fúrási eljárása a 
gyémántkoronás magfúrás, s 
megfelelő technikai szinten al

Ián látja dömperének jelét, 
a teher súlyát, a rakodó 
exkavátor számát és az 
irányt, hogy *a dúsítóhoz, 
vagy a meddőhöz irányít
ják-e. Emellett a diszpé
cser-berendezés regisztrál
ja. mennyi időt tölt úton a 
teherautó; az indikátoros- 
számlálók rögzítik egy-egy 
exkavátor, illetve az egész 
bánya teljesítményét, s 
mindezt néhány másodperc 
alatt.

A gépkocsivezető a bá
nyához érve nem áll meg 
és nem várakozik á menet
levélre, a világító tábláról 
leolvashatja, saját rendszá
mát, a rakodásra kész ex
kavátoréval együtt.

A Karát több tucat em
ber munkáját pótolja és le
hetővé teszi, hogy meg
szűntessék a kocsik üres
járatát, egyszerűsíti a köny
velést és a teljesítmény 
nyilvántartását.

kalmazva a belátható jövőben i 
is az marad.

Hol célszerű alkalmazni az j 
új eljárást és mit jelent ez 
anyagiakban?
- Agyag, márga és homok 

kivételével minden olyan kő
zetben, ahol magkihozatali ne
hézségek vannak, vagy a ha
gyományos technológiánál na
gyobb fúrási teljesítmény ér
hető el. E kérdés mérlegelé
sére kísérletek lefolytatása 
szükséges. Az új módszer be
vezetése jelentős anyagi meg
terhelést jelent, de megfelelő 
folyóméter ár, illetve elszá
molási rendszer mellett az 
üzem munkája gazdaságos lesz. 
Az új technológiai folyamat 
bevezetéséhez, az anyagi és 
műszaki feltételek biztosítása 
mellett, a dolgozók széleskörű 
átképzésére is szükség volt, 
ami meg is történt. Ennek el
lenére kezdetben sok nehézsé
günk volt, a helyzet azonban 
fokozatosan javult, amit jelen
legi eredményeink is bizonyí
tanak. Eddigi tapasztalatok 
szerint pl. a hasznosidő gyé
mántfúrásnál lényegesen nö
velhető, ugyanakkor a mentési 
idő az egyenletesebb fúrólyuk
fal és a kisebb fúrószerszám 
igénybevétel miatt nagymér
tékben csökkenthető.

Hogyan fogadták a dolgozók 
az új módszert?
— Kezdetben idegenkedve, de 

most már szívesen dolgoznak 
az új szerszámmal. Ez érthető, 
mert igaz, hogy nagyobb fi
gyelmet és pontos munkát kí
ván, de kisebb fizikai megter
helést jelent és a kereset sem

A nehéz fizikai munka J 
megkönnyítése és a balese
ti veszélyek csökkentése ér
dekében 1970-ben újítási 
versenyt hirdetett a válla
lat. E verseny keretében 
indult üzemünk újító kol-' 
lektívája is.

Nagy érdeklődés előzte 
meg a Nagy—Kovács-féle 
zsomptakarításra szerkesz
tett markolóberendezés 
próbáját, amely, bár siker
rel oldja meg feladatát, 
mégis kisebb módosításra 
van szükség a teljesítmény \ 
növelése érdekében.

Néhány szerkezeti változ
tatás lesz még a berende
zésen. Így a markoló eme
lése és süllyesztése, vala
mint a megtelt kanál üres 
csille fölé való vontatása 
igényel kisebb változtatást.

Fenti hiányosságok elle
nére a berendezés haszná- ; 
lata kb. 200 százalékos 
megtakarítást jelent, ami a 
módosítás után még tovább 
növelhető. A zsomp-takarí-

csökkent. Különösen szép 
eredményt ért el Kecskén az 
M—3-as és M—11-es berendezés. 

Hogyan történik a szerszá
mok beszerzése, hogy állunk 
a világszínvonalhoz képest?
— A szerszámok jelenleg csak 

nyugati importból szerezhetők 
be. Nyugatnémet, angol, in
diai cégekkel, a súlyosbítók 
beszerzése érdekében pedig 
olasz és osztrák cégekkel ál
lunk kapcsolatban. A drága 
szerszámok természetesen költ
ség növekedést jelentenek, de 
a technológia alkalmazása 

I mégis hasznos, gazdaságos, 
mert a jobb magkihozatal és 
a magasabb teljesítmények el-

■ lensúlyozzák. Hogyan állunk a 
világszínvonallal? Erre még 
nehéz válaszolni. Az USA-ban 
1968-ban 230 ezer métert fúrtak 
gyémántkoronával, átlagosan 
152 m-tert egy-egy darabbal. 
A mi átlagaink még ezek alatt 
állanak, de fél év tapasztalat
tal a hátunk mögött, több 
olyan koronánk van, amelyek
kel eddig már 140 métert fúr
tunk és még mindig használat
ban vannak. Eredmények bi
zonyítják, hogy a fejlesztésre 
szükség volt, de az új mód
szer begyakorlása még folya-

I matban van. Célunk, a gyé
mántfúrók használati idejének 
növelése, ezért tárgyalásokat 
folytatunk egy gyorsmagsze- 
dös (Wire Line) gyémántfúró

■ berendezés és felszerelés be- 
I szerzésére, ahol a magkiemelés
kötéllel történik, lényegesen

I gyorsabban mint jelenleg.

K. L.

tás hagyományos módszeré
vel 4 fős telepítéssel 8— 
10 csillés teljesítményt ér
tünk el szakonként. A be
rendezés ugyancsak 4 fős 
telepítéssel két műszak 
alatt 27 csille megtöltését 
tette lehetővé anélkül, 
hogy az aknazsompba em
ber leszállt volna.

A berendezés üzembe he
lyezése, valamint a zsomp- 
takarítás utáni leszerelése 
igénybe vette a zsompta- 
karítási idő 50 százalékát. 
Az időmérés szerint — ha 
a szükséges módosításokat 
az újítók elvégzik — a 
teljesítmény műszakonként 
30—35 csillére növelhető.

összességében elmond
hatjuk, hogy az eddig leg
nehezebbnek számontartott 
bányamunka gépesítése
megoldódott, elsősorban
azoknak az örömére, akik 
eddig e munkát végezték.

Jerncy Miklós

Zsomp-takarítás gépesítése a III. sz. Bányaüzemben
Elektronikus diszpécser a gyémántbányában
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Bányász emlékek kiállítása

Hírek
Szorgalmas készülődés 
a mecsekaljai úttörőknél
A Mecseki Ércbányászati 

Vállalat IV. sz. Bányaüzem 
„Vorosilov” Lövész Klubja 
által patronált három is
kolában: a mecsekaljai, az 
Acsády és Építők útja-i ál
talános iskolákban, elkezd
ték az alapozó edzéseket.

A Honvédelmi Kupa lö
vészversenyekre kiválogat
ták a tehetséges versenyző
ket és minden lehetőséget 
biztosítottak. A gyerekek 
komoly, kitartó, fegyelme
zett edzéssel készülnek, 
hogy méltóképpen képvi
seljék iskolájukat és az út
törő őrsüket az Üttörő Szö
vetség megalakulásának 25. 
évfordulóján sorra kerülő 
lövészversenyén.

Panov József
— A Szolgáltató Üzem 

megkezdte a legújabb tra
fóállomás üzembe helyezé
sét a IV. üzemnél.

— Műszaki vizsgát tar
tottak a KPM Autófelügye
let szakértői a gépkocsi 
üzemnél és két nap alatt 
46 gépkocsit vizsgáztattak 
le. Valamennyi gépkocsi 
megfelelt a követelmények
nek és ez a javítóműhely 
dolgozóinak dicséretére 
szolgál, tekintve, hogy 10 
évnél idősebb gépkocsik is 
voltak a vizsgázottak kö
zött.

— A II. üzemi KISZ- 
csúcsvezetőség március 17- 
én 17 órai kezdettel az If
júsági Klubban Forradalmi 
Ifjúsági napokat szervez
nek. Az ünnepség keretén 
belül adják át az emlék
lapokat a 10 éve tevékeny
kedő KISZ-tagoknak.

— A III-as Bányaüzem 
28-as ifjúsági szocialista 
brigádja felhívásának hatá
sára — a felhíváshoz csat
lakozva — a bányafúrás 
részlegnél megalakult a 
B—3 ifjúsági brigád, mely 
célul tűzte ki a Szocialista 
cím elnyerését. Az új bri
gád tagjai eddig különbö
ző szocialista brigádokban 
dolgoztak.

javasat

Óy /TO57 i/t/aJmasa66 tot a faCvétfás.

A modern berendezésű Érc
bányász öltözőjében egymás 
után érkeznek a játékosok, 
pontosak, isten ments, hogy 
valamelyik is késsen, mert ak
kor ugrik a kalória pénznek 
egy bizonyos százaléka. Edzés 
kezdetével együtt is van a 18- 
as keret. Amig a játékosok az 
edzéshez átöltöznek, ez idő 
alatt beszélgettünk Galgóczi 
Ottó mesteredzővel. Mi más 
lehetne a téma, egy héttel a 
bajnokság kezdete előtt? Ter
mészetesen a vasárnapi mérkő
zés, s másodszor az elmúlt 
idő alatt végzett munka. Az 
Ércbányász labdarúgó csapata 
a „formábahozás” időszak vé
gére érkezett. Január 5-töI 
napjainkig 88 edzést tartottak.

— Három új ércszállító 
gépkocsi érkezett az elmúlt 
napokban az elöregedett 
járművek cseréjeként. Az 
új gépkocsikat a III. üzem 
ércszállítási feladatainak 
lebonyolítására állították 
be.

— Jólsikerült családi es
tet rendezett a Kazinczy 
étteremben február 27-én a 
Szolgáltató tizem központi 
alapszervezete. A családi 
esten új vonásként jelent 
meg a Centrum Aruház di
vatbemutatója.

— A Szolgáltató Üzem 
beépítette az új II. üzemi 
100 köbméteres kompresz- 
szort, mely a legnagyobb 
az összes eddigi beépített 
kompresszorok között. Ez
zel a bakonyai üzem le
vegőellátása teljesen meg
oldódott.

— A munkásőrség Urán 
század IV. szakasza (III. 
üzem) február 25-én sike
res családi estet tartott a 
legényszálló éttermében.

— Hamar megszerették 
a dolgozók a II. üzemi 
„Kis reggeli krónikát”. A 
minden reggel jelentkező 
műsorban a szerkesztők 
közvetlen szavakkal ismer
tetik a legfrissebb híreket, 
közben, néha anekdotákat 
mesélnek és sok-sok zenét 
közvetítenek.

— A IV. sz. Bányaüzem
ben a nemzetközi nőnap 
alkalmából 6 nődolgozó 
kapta meg a „Kiváló dol
gozó” kitüntetést.

Érdi Krausz Gábor
— A Magyar Autóklub 

vállalatunknál működő cso
portja április hó 3-án, ha
zánk felszabadulásának 
tiszteletére autós ügyes
ségi versenyt rendez. 
A versenyben bárki részt 
vehet. Színhely, a Misi 
cukrászda előtt. Nevezés 
és részletes tájékoztatás az 
üzemi megbízottaknál. A 
legjobb helyezést elérők dí
jazásban részesülnek.

Minden érdeklődőt szere- 
' tettel vár a vezetőség.

Sporthírek
Második az Ércbányász kézi 

labda csapata. Befejeződött a 
Dunántúli Napló Kupa küz
delmei. Az első helyért le
játszott mérkőzésen az Érc
bányász együttese 10:6 arányú 
győzelmet aratott a Pécsi Bá
nyász csapata ellen. Mivel a 
pontszám azonos volt. jobb 
gólarányával a Pécsi Bányász 
nyerte a Dunántúli Napló Ku
pát.

Várkonyi Kati Olaszországba 
utazik. A Budapesten megtar
tott gyermek válogató úszó
versenyen a Pécsi Ércbányász 
versenyzője Várkonyi Kati ki
tűnő idővel nyerte a 100 méte
res mellúszást. Ezzel a győze
lemmel jogot szerzett március 
végén torontói nemzetközi 
gyermek úszóversenyére.

Lovász Lázár ismét a dobó
körben. Hosszabb szünet után 
ismét hallat magáról a kala
pácsvetés olimpiai bajnokság 
III. helyezettje. Év elejétől ki- 
sebb-nagyobb megszakítások
kal a tatai edzőtáborban ké
szül a Helsinkiben sorra kerü
lő Európa-bajnokságra. Ezt 
megelőzően nemzetközi verse
nyeken vesz részt Stokholm- 
ban és Helsinkiben.

Vállalati lövészverseny a III- 
as üzemben. A tömegsport bi
zottság 1971. április hó 1-én 
női, április hó 2-án 14 órai 
kezdettel férfi vállalati lövész
versenyt rendez, csapat és 
egyéni számokban. Jelentkezni 
lehet az üzem MHSZ titkárok
nál. Nevezési határidő: már
cius 25. Versenybíróság elnöke: 
Rácz Gyula vállalati szb-tit- 
kár, továbbá versennyel kap
csolatos felvilágosítást ad Ko
vács Miklós központ, 7-271-es 
telefonon.

Labdarúgóink sikere. A DNK 
küzdelmei során a ni. hely
ért lejátszott, mérkőzésen a 
Pécsi Ércbányász labdarúgó 
csapata 5:1 arányban győzött 
a Pécsi Bányász csapata ellen. 
Ezzel a győzelemmel a DNK 
III. helyezettje lett.

Ércbányász tartalékok rajtra 
készen. Március 14-én megkez
dődik a megyei I. osztályú 
labdarúgó bajnokság. A tar
talék együttes március 14-én 
Pécsbányatelepen a Pécsi Bá
nyász tartalék csapata ellen 
játsza első bajnoki mérkőzé
sét. Jelenleg a bajnokságban 
az Ércbányász csapata vezet 
26 ponttal (4 ponttal megelőzve 
a Porcelángyár együttesét) és 
108:24 gólaránnyal.

Első vereség a sakk OB I- 
ben. Budapesti Vörös Meteor- 
Pécsi Ércbányász 11,5:2,5. Óriá
si érdeklődés előzte meg a 
többszörös magyar bajnokcsa
pat szereplését Pécsett. Olyan 
kiváló versenyzők, mint Sza
bó László többszörös magyar 
bajnok, Bilek, Forintos és 
Adorján játékosai ellen az 
újonc Ércbányász csapatának 
kevés esélye volt a győzelem
re. A hazai csapat elszenved
te első vereségét és a tabella 
előkelő IV. helyéről a közép
mezőnybe esik vissza. Döntet
lenül Ribli (Szabó ellen) Pal- 
csó, Kamarás, Szilárd és dr. 
Muskát játékosok szerepeltek. 
Március 14-én a Budapesten 
sorra kerülő Szállítók elleni 
mérkőzésen, ha jól kijön a 
lépés, döntetlen eredmény ki
harcolására képes a csapat. 
Karsa Lászlót, a Magyar Sakk 
Szövetség nevezte a Nizzában 
sorra kerülő nemzetközi ifjú
sági sakkversenyre.

Kovács Miklós

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ
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Felelős vezető: Hangos Lajos

Régi hiányt pótolt a Me
cseki Szénbányák szerve
zési osztálya, amikor a vál
lalat és a dolgozók tulajdo
nában levő bányászati em
lékekből kiállítást szerve
zett a Déryné u. 9. sz. alat
ti épületükben.

A mecseki szénbányászat 
üzletszerű gyakorlása kö
zel kétszáz évvel ezelőtt, 
1782-ben kezdődött. Az elég 
gyorsan fejlődő iparág nagy 
hatást gyakorolt Baranya 
és Pécs fejlődésére, a te
rület munkásmozgalmára. 
Az érdekes, szép és a sok
szor igen szomorú emlé
kekből válogatott kiállítási 
anyagot bizonyára sokan 
fogják megtekinteni.

Az eredetiben bemutatott 
okmányok közül legrégibb 
a DGT által megvásárolt 
terület térképe, 1861-ből. 
Ennél kissé „fiatalabb” az 
1870. és 1876-os dátumú 
Szabolcs falu térképe.

A bányászati eszközök 
bemutatása a geológiai és 
bányamérési szolgálat mé
rőeszközeinek, műszereinek 
ismertetésével kezdődik. 
Igen érdekes a földalatti 
világító eszközök tárlója. 
Megtalálható itt a kétszáz 
éves üreg-lámpától kezdve, 
a modern akkumulátoros 
fejlámpáig mindenféle esz
köz.

A régi, testet-lelket nyo
morító, nehéz kéziszerszá
mok még a kívülállót is 
meggyőzik, hogy a bányá
szat bizony nagyon nehéz 
szakma. A fennálló veszé
lyekre a bemutatott bánya

Gondolatok séta közben
Végig sétálok városun

kon. Magam előtt látom az 
új lakónegyedek színes há
zait és érzem az ódon épü
letekből áradó múltat. A 
játszótereken kacagva ját
szanak a gyermekek, a pa
dokról boldog szülők fi
gyelik minden mozdulatu
kat. Sétálok tovább, 'elérek 
a vasúti töltéshez, ahol 
pár évvel ezelőtt még ko
pár legelő volt. Leülök és 
nézem a bekövetkezett \ 
óriási fejlődést, egy égé- | 
szén új kisvárost fedezek . 
fel. Boldognak kellene len- : 
nem, de egy árny hidegen l 
és kíméletlenül előjön gon- ! 
dolatom mélyéről. Súlyosan ! 
nehezedik Földünk fölé, s

Száz éves a magyar bélyeg
A világ első bélyege 

Angliában 1840-ben jelent 
meg. Nagy sikere volt és 
gyorsan elterjedt az egész 
világon. Az 1840-et követő 
évtizedben, 1841-ben az 
USA (magánpostabélyegek), 
1843-ban Brazília és Svájc 
(genfi kanton), 1845-ben 
Svájc (baseli kanton) és az 
USA (postamester bélye
gek), 1849-ben Franciaor
szág, Belgium és Bajoror
szág, 1850-ben Ausztria ad
ta ki első postai levélbé
lyegeit. A következő tíz év
ben további harminc állam 
bélyegkiadása következett.

Az 1867-es kiegyezés az 
önálló magyar postaigazga
tással sem hozta meg a 
teljesen magyar bélyeget. 
Mivel nem volt akkor még 
bélyegnyomásra alkalmas 
nyomdánk, az 1867-ben ki
adott bélyegsort Ausztriá
ban nyomták, német nyel
vű vízjeles papírra, Auszt
ria és Magyarország közös

mentési eszközök figyel
meztetnek. A legrégibb 
személyi mentőkészülék az 
1910-es dátumot viseli, de 
nagyon ócskaságnak tűnik 
a legmodernebb Draager- 
féle készülék mellett. Saj
nos, ezeket az eszközöket 
többször kellett használni. 
Ilyen szomorú tényre em
lékeztet a kiállításon Tar
ba Gyula szobrászművész 
emlékoszlopa, amellyel az 
1964-es Zobák-aknai szén
por-robbanás áldozatainak 
állított emléket, vagy az 
1967-es zobáki bányatűz 
után megmaradt, összeol
vadt acélszerkezet.

A bányászoknak a ter
mészet ellen vívott harcá
nak szomorú emlékei mel
lett, néhány más vonatko
zású szomorú emléke is 
helyt kapott a kiállításon. 
Az 1937-es csertetői csend- 
őrsortűzre emlékeztet a be
járatnál Rétfalvi Sándor 
rézdomborítása, majd e 

I sajnálatos esemény néhány 
i dokumentuma.

A szomorú múltból szin
te a derűs jelenbe hoz az 
a kétszáz gyermekrajz,

1 amelyet a Mecseki Szén
bányák bányászati gyer
mekraj z-pályázatára beér
kezett művekből válogattak 
ki, és mutatnak be a ki
állításon.

A kiállítás gazdag él
ményt .nyújt a látogatók
nak. Megtekinthető már
cius 21-ig minden nap 10— 
17 óra között.

Juhász Károly

elhomályosítja a ragyogó 
napfényt, rémületet lop a 
boldog emberek arcára az 
a tény, hogy a boldogság, 
béke nem adatott meg a 
világon minden embernek.

Vietnám, mi lesz gyer
mekeiddel? Mikor válik a 
gyász és szomorúság he
lyett vidámmá arcotok? 
Nyugaton a nukleáris fegy
vereknek olyan tömege van 
felhalmozva, hogy Földünk 
minden lakójára 80 tonna 
hatóerejű robbanóanyag 
jut. Nem szabad hagynunk, 
hogy ez a pusztító erő el
szabaduljon.

Panov József

uralkodójának képével, 
melynek rövidített felirata 
„kr.” német Krajzernek és 
magyar krajcárnak is volt 
olvasható. Az 50 krajcáros 
címleten ezenfelül még az 
osztrák császári korona ké
pe is látható volt. Ezt a 
Magyarországon is érvé
nyes osztrák kiadást a ma
gyar bélyegek előfutárai
nak tekinthetjük. Az 1855- 
ben alapított Állami nyom
da modernizálása után 1871. 
május 1-én jelenhetett meg 
az első önálló magyar bé
lyeg. Ennek képén az ural
kodó feje, a magyar koro
na és az egyesített magyar 
címer van feltűntetve. En
nek a bélyegsornak 100 év
vel ezelőtti megjelenését 
ünnepeljük ebben az évben 
és ebből az alkalomból, 
szeptember 4-től 12-ig 
nagyszabású nemzetközi bé
lyegkiállítás lesz Budapes
ten.

E. K.

Labdarúgás: a bajnokság előtt

Mi van Csörevél?
Ezzel kapcsolatban az edző a 
következőket mondotta a baj
nokságra való lelkészülésről.

— A fiúk lelkesen és oda- 
adóan végezték az alapozó ed
zések nehéz gyakorlatait. Ez 
egyik alapvető követelmény 
volt, hogy a játékosok kitűnő 
kondícióban legyenek a tava
szi szezonra. A felkészülés má
sodik időszaka a formába ho
zás jegyében telt el. Ennek 
egyik fokmérője volt az NDK- 
ban való szereplés, amelynek 
láttán alkalmunk volt a szur
kolókkal közösen is meggyő
ződni a csapat erőnlétéről és 
formájáról, mert olyan csapa
tokkal játszottak, mint a Pécsi 
Dózsa és a Pécsi Bányász 
együttese. A látottak alapján 
és az azóta eltelt idő alatt el
mondhatom, hogy a fiúk tech
nikailag és lelkileg is felké
szültek. Minden héten kétszer 
kétkapus edzőmérkőzések sze
repeltek a formába hozó idő
szakban. Célunk, a március 
21-én kezdődő bajnoki mérkő
zésre a csapatot úgy felkészí
teni, hogy minden tekintetben 
felülmúlja ellenfelét.

— összegezve elmondhatom, 
az alapozás, az egyéni felké
szülés és a csapat formába 
hozása a rajtra, a már előre

^dolgozott tervek szerint ha
ladt és ennek a követelmény
nek eleget is tettünk.

Sokakat foglalkoztatott, hogy 
mi van Csőrével. Olyan hír 
terjedt cl, hogy Csőre azért 
maradt ki a csapatból, mert 
elmegy az egyesülettől. Mit 
tud ezzel kapcsolatban mon
dani?
- őszintén mondom, engem 

is nagyon meglep a hír. Szó 
sincs arról, hogy Csőre be
jelentette volna távozási szán
dékot. A szurkolók miért nem 
látják a pályán? Egyszerűen 
arról van szó, hogy őt még 
a múlt évben kiállították és 
a fegyelmi bizottság két hétre 
eltiltotta a tavaszi mérkőzé
sek szereplésétől. Ezért nem 
vettem figyelembe a DNK mér
kőzéseken sem, mivel az el
tiltás ide is vonatkozott. Csőre 
játékára továbbra Is számítok, 
ha letelik a büntetése, mert

egy jó Csőrére mindig szük
sége van a csapatnak.

Rövidesen megkezdődik a 
bajnokság. Ellenfél: az NB 
II. bajnokság egyik esélyese, 
a Győri Dózsa. Mit vár a 
mérkőzéstől?

— Természetesen hazai győ
zelmet. Nem titok, a bajnok
ság megnyerése a célunk. 
Győzelmünk esetén magunk 
mögé utasíthatjuk, mint egyik 
riválisunkat 6 ponttal. Minden 
egyes hazai, vagy vidéki mér
kőzésnek nagy a jelentősége 
számunkra. Éppen ezért nincs 
könnyű és nehéz mérkőzés, 
ezt a játékosoknak is tudomá
sul kell venni.

Van-e sérült a csapatban?
- Borovácz, dr. Györkő, 

Phél, már rendbe jött és így 
ők is a csapat rendelkezésére 
állnak. Jelenleg nincs sérült 
és remélem a legjobb össze
állításban küldhetem ki a csa
patot az első hazai mérkőzé
sen.

Van már csapatösszeállítás?

- Nincs. A felsoroltakból ke
rül ki a kezdő tizenegy.

Felsorolná a neveket?

— Doszpod, Korsós, Bendes, 
Strassz, Phél, Farkas I., Gyür
ke Fekete, Borovácz, Szabó, 
dr. Györkő, Lubastyik, Vincze, 
Farkas II. Szigeti és Tóth 
Vince.

Befejezésül az edző a kö
vetkezőket mondotta: — Sze
retném megkérni kedves kö
zönségünket, hogy az elkövet
kezendő nehéz időszakban, a 
hazai mérkőzéseken lelkesen 
búzdítsa csapatát a győzelem
re. Ne fordítson hátat, ha egy 
mérkőzésen nem úgy megy a 
csapatnak a játék, mint ahogy 
a kedves szurkolók elvárnák. 
A cél érdekében legyenek ki
tartóbbak a csapat iránt, egy- 
egy sikertelenebb játék után 
is, hogy ezzel is elősegítsék a 
csapat bajnokságát.

K. M.


